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БЕЛАРУСЬ–РОССиЯ

Кто заказал 
скандал?

В конце минувшей недели интернет просто взорвался: практически на всех самых  
читаемых сайтах обсуждалась тема грядущей обязательной сертификации электротехнической 

продукции по требованиям энергомаркировки и энергоэффективности. 
«Через два месяца в магазинах снова будут пустые полки!»,  

«Беларусь останется без импортной продукции», «Сертификация техники ударит по потребителям», 
«Потребители – первые в списке пострадавших». 

Новости на эту тему несколько дней были самыми топовыми даже  
в России и вызвали немало весьма агрессивных комментариев.

Что произошло?
Специально для «Народной Воли» ситуацию прокомментировал Александр Петрусевич, 

международный эксперт проекта технической помощи Евросоюза  
по продвижению стандартов энергоэффективности и трансформации рынка «Поддержка  

в области норм и стандартов в сфере энергоэффективности потребительских товаров 
 и промышленной продукции ENPI/2013/280-415» (реализован в Беларуси). 

Чего скандалят?
– Инициатором этого 

грандиозного переполоха ста-
ла российская Ассоциация 
торговых компаний и товаро-
производителей электробыто-
вой и компьютерной техники 
(РАТЭК), которая в письме на 
имя первого вице-премьера 
Игоря Шувалова заявила, что 
Беларусь, введя требования к 
энергомаркировке и энергоэф-
фективности, якобы нарушила 
соглашение о единой системе 
технического регулирования 
в рамках Евразийского эко-
номического союза и создала 
дополнительные барьеры для 
продвижения товаров вну-
три рынка – как собственного 
производства, так и экспорти-
руемых, – объясняет между-
народный эксперт Александр 
Петрусевич. – Совершенно 
неожиданно россиян поддер-
жала белорусская Ассоциация 
компаний информационных 
технологий (хотя, казалось бы, 
какое они имеют отношение 
к этой теме?). Они написа-
ли письмо на имя премьер-
министра Андрея Кобякова, 
где обращают внимание на 
то, что вводимая сертифика-
ция потребует колоссальных 
временных и денежных затрат. 
И вокруг этого, конечно, все 
завертелось…

На наш взгляд, глав-
ная цель РАТЭК – вынудить 
Беларусь отменить революци-
онное решение о сертифика-
ции продукции, поступающей 
на белорусский рынок. Для 
этого используются различные 
приемы, в том числе активное 

информационное давление, 
которое, не исключено, позже 
будет подкреплено и полити-
ческим.

Для россиян главное, что-
бы Беларусь отказалась от сво-
его решения ввести эти требо-
вания.

Хотя требования по серти-
фикации электротехнической 
продукции абсолютно разум-
ные, соответствуют последним 
европейским и международ-
ным трендам. В Беларуси соз-
дана инфраструктура, специ-
альные испытательные лабо-
ратории, разработаны необхо-
димые стандарты, подготов-
лены специалисты, включая 
представителей общественных 
организаций. Все сделано, как 
никогда, системно, эффектив-
но.

В ногу с Европой
– Сразу стоит отметить, 

что аналогичные правила по 
стандартизации энергомарки-
ровки и энергоэффективности 
действуют в Европе, Америке, 
Канаде, Японии и других стра-
нах с развитой промышленно-
стью и экономикой, – продол-
жает Александр Петрусевич. 
– В рамках ЕАЭС эти тре-
бования должны были быть 
введены еще с 2013 года. Но 
Россия, будучи разработчиком 
единого регламента и трижды 
открывая финансирование, до 
настоящего момента так и не 
довела этот регламент до этапа 
принятия и введения.

А органы госуправления 
Беларуси приняли смелое 
решение. И в соответствии с 
постановлением Совмина в 

следующем году эти требова-
ния вводятся в Беларуси как 
обязательные. Так, с 1 февраля 
2017 года сертификации подле-
жат холодильники, морозиль-
ники и их комбинации, элек-
тродуховки, лампы накалива-
ния общего назначения, лампы 
компактные люминесцентные, 
телевизоры и телевизионные 
мониторы, бытовое и офисное 
оборудование, электродви-
гатели. С 1 апреля 2017 года 
правила распространяются на 
кондиционеры с номинальной 
мощностью до 12 кВт, внешние 
источники питания. С 1 сентя-
бря 2017 года – на посудомоеч-
ные, стиральные и сушильные 
машины и другие.

По экспертным оценкам, 
введение указанных требова-
ний позволит Беларуси еже-
годно обеспечить экономию 
электроэнергии, соразмерную 
с квартальным потреблением. 
А это уже тема стратегическая, 
связанная с энергетической 
безопасностью государства.

Из-за единой системы 
технического регулирования, 
которая сейчас действует на 
территории ЕАЭС, многие 
наши национальные произво-
дители на собственном рынке 
уже не хозяева, а гости. Их 
выдавил дешевый и не всегда 
качественный китайский про-
дукт. После введения стан-
дартов к энергомаркировке 
и энергоэффективности для 
определенных видов продук-
ции пробиться на белорусский 
рынок можно будет, только 
подтвердив свое соответствие 
этим требованиям.

– Получается, россияне 

переживают из-за того, что 
теряют рынок сбыта?

– Да, рынок сбыта, ска-
жем прямо, для хлама. 
Производители качествен-
ной продукции, сделанной по 
самым современным требова-
ниям с точки зрения качества 
и технологий, без проблем 
сертифицируют продукцию.

– А другие страны – участ-
ники ЕАЭС готовы к новой 
белорусской реальности?

– Далеко не все. Хотя 
все знали, что эти требова-
ния должны быть введены. 
Разработкой общих регламен-
тов занимались россияне. Но, 
как оказалось, никто, кроме 
белорусов, не проводил ника-
кой подготовки. А мы успешно 
реализовали проект междуна-
родной помощи и ввели эти 
требования энергомаркиров-
ки и энергоэффективности. 
Причем в качестве основы 
для развития стандартиза-
ции в рассматриваемой обла-
сти, регулирования рынка и 
надзора за ним использовали 
все лучшее, что наработано в 
странах Евросоюза.

Кстати, РАТЭК являлась 
участником аналогичного 
международного проекта в 
России. Но в отличие от наших 
скромных 7 миллионов евро, 
полученных от Евросоюза, в 
России общий бюджет про-
екта составлял 65,181 милли-
она долларов. Около 7 мил-
лионов – техническая помощь 
Глобального экологического 
фонда, а остальные деньги – 
российский бюджет, софинан-
сирование.

(Окончание на 2-й стр.)

Заградотряды
Вопиющая история, которую сначала обсуждало всё 

Дятлово, а теперь и вся Беларусь. «Добрая тетя идеолог» 
запретила отдавать деньги  родителям трехлетнего Сережи 
Мушальского, собранные жителями райцентра на его лече-
ние.

У малыша ДЦП. Вылечить невозможно. Но в Китае 
облегчают состояние таких детей. И, чтобы собрать деньги 
на лечение, мама Сережи кинулась с просьбой к самым 
разным людям: «Помогите!» 

И люди откликнулись. Местный Центр культуры и 
ремесел согласился предоставить помещение под благо-
творительные концерты. Артисты согласились бесплатно 
выступать. Местные журналисты бесплатно публиковали 
сообщения об акции.  По городу были развешаны листов-
ки с призывом «Помогите Сереже сделать первый шаг!». 
И люди покупали билеты на эти концерты, даже если не 
собирались на них идти. Люди помогали. Люди делали, 
что могли, чтобы мальчишечка смог ходить; чтобы мог 
нормально жить; чтобы хотел жить, потому что вокруг не 
звери… 

Но в дело вмешалась «добрая тетя идеолог» – началь-
ник отдела идеологической работы Дятловского райиспол-
кома Наталья Колодко. «Где разрешение Министерства 
здравоохранения на лечение в Китае?» – «Нет разреше-
ния». – «Деньги не отдавать!»

Нет, Наталья Колодко ни в коем случае не забрала себе 
эти деньги. Она распорядилась направить их на приоб-
ретение оборудования для Дятловского районного центра 
коррекционно-развивающего обучения и реабилитации. 
Но люди-то отдавали свои деньги, чтобы помочь конкрет-
ному мальчику – Сереже Мушальскому. Оборудование 
для государственного реабилитационного центра – это, 
конечно, дело хорошее, но его должно закупать само госу-
дарство.

Вопиющая история! Ненормальная, нечеловеческая, 
просто какая-то, грубо говоря,  людоедская. А главное –  
совершенно незаконная. Потому что не требуется ника-
кого разрешения Минздрава на благотворительный сбор 
средств для лечения за рубежом. Если министерство само 
будет оплачивать лечение – тогда конечно: оно принимает 
разрешения, постановления, распоряжения – все, что тре-
буется для бюрократической процедуры.  Но если лечение 
оплачивают простые люди… При чем и каким боком тут 
Минздрав?..

Возмутительная история! О ней уже рассказала и 
«Советская Белоруссия», и ведущие интернет-СМИ, о ней 
гудят социальные сети. И у всех один вопрос: как подня-
лась рука забрать деньги у больного ребенка?..

А я вот никак не могу понять другого. Как вообще 
«доброй тете идеологу» (судя по фото, женщине в возрас-
те бабушки) могло прийти в голову, что люди – у нее, или 
у Минздрава, или еще у кого-то – должны спрашивать 
разрешения на то, чтобы кому-то помочь? На то, чтобы 
самим собрать деньги, если уж государство не способно, и 
дать шанс на нормальную жизнь больному ребенку? Или 
старику… Или человеку в расцвете лет, которого настигла 
беда…

Как можно было додуматься до того, что мы с вами 
– белорусы – должны у кого-то спрашивать разрешения, 
чтобы быть сострадательными и милосердными, чтобы 
быть людьми?

Кем она себя возомнила, эта идеологиня из Дятлово? 
Кем они себя представляют – эти маленькие начальнич-
ки-божки? Почему в районе, где население более 25 тысяч 
человек, на должности босса по идеологии оказалась имен-
но та, которая может отобрать деньги у ребенка-инвалида? 
Ведь таких и по всей стране не так много, а в Дятлово, я 
надеюсь, совсем единицы?..

…Говорят, это была идея одного из ближайших окру-
женцев Лукашенко – не распыляться в стремлении обе-
спечить нормальную жизнь всем, а сосредоточиться на 
ключевых «винтиках» государственного управления – 
начальниках низшего и среднего звена.  Нормальный, и 
даже значительно выше среднего, уровень жизни госу-
дарство обеспечило им – директорам школ, почт, дворцов 
культуры, центров социального обслуживания населения, 
главврачам поликлиник и больниц, всяким контролерам и 
идеологам.

Достаточно достать из архивов газеты с декларациями 
о доходах кандидатов в депутаты местных Советов, где 
эти люди «засветились», чтобы убедиться: уже в 2014 году 
государство обеспечило им зарплату в тысячу долларов. 
Причем будто какой-то специальной разнарядкой, неким 
тайным распоряжением. Потому что по всем районам 
ситуация выглядела одинаково: вне зависимости от того, 
депрессивный это регион или более-менее на плаву, но 
любой малюсенький начальничек свою тысячу долларов в 
месяц имел. 

Их труд хорошо оплачивается, потому что они – удар-
ная армия, они – заградотряды, именно они «учат людей» 
любить эту власть и жестоко расправляются с теми, кто не 
доволен или ропщет. Областные, республиканские власти 
– это мозговой центр, командование, ставка. Но главные 
люди, главный механизм управления этим государством 
там, на передовой. Соответственно, и подбирают их по 
определенным моральным и человеческим качествам. 
Соответственно, и задерживаются те, кто подходит и готов 
выполнить поставленную задачу. 

Если автор идеи действительно ближайший соратник 
Лукашенко, то в каком-то смысле он гений. Злой гений. 
Потому что идея оказалась эффективной. Сработала. Тих 
наш народ и покорен. В дятловском случае – отдали 
деньги Сережи Мушальского по абсолютно незаконному 
требованию представительницы райисполкома и даже не 
рыпнулись.  

Правда, оборотная сторона созданной в Беларуси госу-
дарственной модели – в том самом специфическом кадро-
вом отборе, в том самом излишнем рвении, которую она 
породила. Если дошло до того, что представитель госу-
дарственной власти по собственной воле может отобрать 
деньги у больного ребенка, то это уже не власть. Это бес-
предел.

Не ведаеце,  
што падарыць  
сваім супрацоўнікам  

на Новы год?
У многіх кіраўнікоў фірмаў, кампаній, прадпрыемстваў, 

устаноў ужо цяпер баліць галава: што падарыць сваім 
супрацоўнікам на Новы год?

Падказваем: самым лепшым падарункам для іх будзе 
падпіска на “Народную Волю” на першую палову 2017 
года. І танна, і арыгінальна. Чытаючы кожны чарговы 
нумар, Вашы падначаленыя будуць шчыра ўдзячны Вам 
за незвычайны навагодні падарунак.

Нагадваем: да заканчэння падпісной кампаніі 
– два тыдні. Аформіць падпіску на фізічных асоб 
прадпрыемствы могуць праз любое паштовае аддзяленне 
альбо ў спецыялізаваным пункце “Белсаюздруку”.

“Народная Воля” знаходзіцца таксама ў сістэме 
АРІП, што дазваляе падпісацца як на папяровы варыянт  
газеты, так і на электронную (PDF) версію.

Індэксы “Народнай Волі” і падпісныя кошты:
для індывідуальных падпісчыкаў – 63222 (на 1 месяц – 

6 рублёў, на 3 – 18, на паўгоддзе – 36 рублёў);
для ведамаснай падпіскі – 632222 (на 1 месяц – 7,51 

рубля, на 3 – 22,53, на паўгоддзе – 45,06 рубля);
АРІП – індэкс 716 (кошт месячнай падпіскі – 6 рублёў, 

на 3 месяцы – 18, на паўгоддзе – 36 рублёў);
PDF – кошт такі ж, як і пры афармленні падпіскі праз 

АРІП.
Рэдакцыя газеты “Народная Воля”.

УЧЫНАК

ПАД ГРАДУСАМ

Віталій Гуркоў 
перамог пад  

бел-чырвона-белым 
сцягам 

11 снежня «народны чэмпіён», зорка кікбоксінгу Віталій 
Гуркоў правёў прафесійны бой у Кітаі. І перамог чэмпіёна свету 
па кікбоксінгу Мяргена Білялава.

На абвяшчэнне судзейскага рашэння Гуркоў выйшаў з бел-
чырвона-белым сцягам на плячах. Гэта першы за 20 гадоў 
выпадак, калі дзейны беларускі топ-спартсмен публічна ўзняў 
нацыянальны сцяг падчас спаборніцтваў.

КАДРЫ

Па пагадненні бакоў…
Леанід Шэнец вызвалены ад пасады першага 

намесніка міністра энергетыкі Беларусі.

Адпаведную пастанову 
(№1004 ад 7 снежня) падпісаў 
прэм’ер-міністр Андрэй 
Кабякоў, яна апублікавана 
на Нацыянальным прававым 
інтэрнэт-партале. У дакумен-
це адзначаецца, што Шэнец 
вызвалены ад пасады «па 
пагадненні бакоў».

Прэс-служба Міністэрства 
энергетыкі паведамляе, 
што Шэнец працягне пра-
цу на пасадзе дырэктара 
Дэпартамента энергетыкі 
Еўразійскай эканамічнай 
камісіі, будзе адказваць за 
пытанні электраэнергіі, газу і 
нафты.

Да -150С
Сіноптыкі паведамляюць, 

што на бягучым тыдні 
тэмпература паветра ў 
Беларусі будзе на 1–3 градусы 
ніжэй за кліматычную норму.

Ужо сёння ноччу будзе 
-4…-11°С, па ўсходзе пры 
праясненнях  да -15°С; 
максімальная тэмпература ў 
сераду днём -5...+2°С.

У чацвер 15 снежня 
тэмпература паветра на 
працягу сутак будзе -1...-8°С, 
ноччу пры праясненнях да 

-9...-13°С.  У пятніцу яшчэ 
больш пахаладае, днём будзе 
да -9°С.

У выхадныя надвор’е 
істотна не зменіцца.

ДЫЯЛОГ

Што абмяркоўвалі  
Макей і Рыгоні?

Учора міністр замеж-
ных спраў Беларусі сустрэўся 
з дакладчыкам па Беларусі 
Камісіі па палітычных 
пытаннях і дэмакратыі 
Парламенцкай Асамблеі 
Савета Еўропы Андрэа Рыгоні.

«Падчас сустрэчы бакі 
абмеркавалі стан адносін і 
магчымыя напрамкі развіцця 
ўзаемадзеяння Рэспублікі 

Беларусь з Парламенцкай 
Асамблеяй Савета Еўропы», 
– гаворыцца ў кароткім 
паведамленні беларускага 
МЗС.

Спецдакладчык ПАСЕ 
Андрэа Рыгоні стане адным 
з удзельнікаў міжнароднай 
канферэнцыі па праблеме 
адмены смяротнага пакарання, 
якая пройдзе сёння ў Мінску.
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Беларусь смогла эффек-
тивно распорядиться евро-
пейской помощью, в России в 
этом направлении что-то сде-
лано лишь фрагментарно. А 
инфраструктура не подготовле-
на, обучение специалистов не 
проведено. О предприятиях и 
говорить не приходится! Мы же 
в рамках реализации проекта 
вывели заводскую лабораторию 
завода «Атлант» на глобальный 
уровень. Теперь испытания по 
энергоэффективности, про-
веденные на «Атланте», могут 
признаваться во всем мире.

– Честно говоря, с трудом 
верится, что все белорусские 
предприятия готовы со своей 
продукцией с ходу пройти сер-
тификацию…

– Никто из производителей 
принципиально не возражал 
против введения в Беларуси 
требований к энергомаркиров-
ке и энергоэффективности про-
дукции, так как все знакомы с 
этим не понаслышке.

Большинство предприятий, 
особенно крупных, готовы к 
новым требованиям очень даже 
хорошо, а остальным еще пред-
стоит решить некоторые про-
блемы, но это не критично. 
Самое главное, что с введением 
требований наши производи-
тели получают дополнительное 
конкурентное преимущество и 
не только на своем рынке.

Печенье стоит 
дороже

– Россияне утверждают, 
что сертификация выльется 
в круглую сумму. По логике 
выходит, что все эти расходы 
в конечном итоге лягут на пле-
чи белорусских покупателей…

– Я видел цифры, на кото-
рые ссылаются во многих 
публикациях. Пишут, что испы-
тание одного холодильника 
обойдется в 5 тысяч долларов, 
стиральной машины – 1200. 
Сразу скажу, что данные взяты 

с потолка, они не соответству-
ют действительности.

– Тогда назовите другие, 
конкретные.

– Что касается серийной 
сертификации, то сумма вряд 
ли превысит 1000 долларов за 
всю процедуру для групп про-
дукции, включенных в серти-
фикат. Если это массовое про-
изводство, то в цене конечного 
продукта это будут доли цента. 
Для серьезных производителей 
это деньги на уровне статисти-
ческой погрешности. Иногда на 
печенье в приемной начальника 
цеха в год может быть потраче-
но гораздо больше.

Но почему-то именно на 
этом моменте делается какой-
то спекулятивный акцент. И, 
как ни странно, шум поднимает 
именно тот, кто участвовал в 
реализации проекта за 65 мил-
лионов долларов и приложил 
руку к срыву разработки обще-
го технического регламента.

– Может, это просто оче-
редной фрагмент из сценария 
намечающегося глобально-
го противостояния между 
Россией и Беларусью – пока, к 
счастью, лишь информацион-
ного? Не секрет, что в послед-
нее время российские экспер-
ты слишком тенденциозно 
указывают на антироссий-
скую политику белорусских 
властей…

– Я не искал бы здесь ника-
кой конспирологии. Думаю, это 
уровень сегодняшней России, 
когда каждый элемент полити-
ческой и экономической систе-
мы работает по собственным 
правилам и законам. 

Сегодня в России сертифи-
каты можно получить, а фак-
тически купить, за два-три дня. 
Причем они процедуру серти-
фикации превратили почти в 
криминальный процесс. Если 
говорить о реальной задаче тех-
нического регулирования – это 
прежде всего защита собствен-
ных производителей и потре-
бителей, чтобы на рынок не 
поступал хлам. Ясное дело, что 

дешевле Китая сегодня никто 
не может ничего произвести. 
Но ведь и китайская продукция 
бывает разная. И именно систе-
ма технического регулирова-
ния должна обеспечить защиту 
нашего рынка от продукции, 
не соответствующей современ-
ным требованиям, в частности, 
энергомаркировке и энергоэф-
фективности. 

Дело дошло до абсурда. 
Россияне вдруг посчитали, что 
заявителем на сертификацию 
могут быть только резиденты 
стран ЕАЭС. А иностранный 
производитель не имеет права 
напрямую заявиться на серти-
фикацию: мол, кто потом будет 
отвечать за сертифицирован-
ный товар? По логике россиян 
выходит, что сертифицирую-
щий орган имеет право принять 
заявку только у «прокладки» – 
дополнительной фирмы, упол-
номоченной производителем. На 
наш взгляд, это просто попытка 
заработать на производителях и 
в конечном итоге на потребителе.

Россияне выступают против 
введения требований у нас, но 
ввели у себя еще с 2010 года. 
И у них они работают. К сло-
ву, при поставке продукции в 
Россию белорусские предпри-
ятия, в частности «Атлант» и 
«Горизонт», молча, не подни-
мая шума, обеспечивают энер-
гомаркировку. При этом все 
требуемые проверки осущест-
вляют в собственных заводских 
лабораториях.

Мы ввели, а фактически 
повторили такие же правила у 
себя, но сделали это профес-
сионально, по-честному. И вот 
реакция…

Я вам больше скажу: вве-
дение в Беларуси обязательной 
сертификации отдельных видов 
продукции по требованиям 
энергомаркировки и энерго-
эффективности вскроет еще 
немало проблем системы еди-
ного технического регулиро-
вания ЕАЭС. Скандалы еще 
только начинаются…

Марина КОКТЫШ.
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ПАЗІЦЫЯ

КОМАНДиРОВКА 

ДЫЯГНАЗ

Дальнобойщики 
(Продолжение. Начало в №96.)

Тоска по дому
Из Микулово до Вены меньше 

ста километров. Отсутствие границ в 
Европе облегчает работу дальнобойщи-
ков. Колейки, то есть очереди на гра-
ницах, достигают иной раз нескольких 
километров, и людям приходится жить 
в кабине по 2–3 недели.

– Когда работал дома, то попадал в 
колейки на 10–12 дней, – говорит Игорь, 
подъезжая к австрийской столице. – 
Конечно, эти простои никто не оплачи-
вал. Вот тебе и еще одно преимущество 
работы в Европе. В прошлом году был 
рейс на Россию, так люди под угрозой 
увольнения отказывались ехать. Никто 
не хочет ездить по российским дорогам, 
стоять в колейках, связываться с гаиш-
никами…

Сразу же после въезда в Австрию 
дальнобойщики обязаны отключить 
видеорегистраторы и камеры, которые 
установлены на машинах. Как объясня-
ет опытный водитель, австрийцы счи-
тают видеофиксацию вмешательством 
в личную жизнь. За игнорирование это-
го требования предусмотрен крупный 
штраф.

В Вене на несколько часов попадаем 
в пробку. Из-за потери времени прихо-
дится ночевать на ближайшей стоянке, 
где и встречаю еще одного белоруса. 

Илья Девятакин из Клецка, в 
Литве уже больше года. У молодого 
дальнобойщика дома жена и дети, до  
трудоустройства в иностранную фирму 
работал в Минске.

– Ушел потому, что в компании 
не соблюдался режим труда и отдыха, 
– рассказывает Илья. – Эти бесконеч-
ные колейки, растаможки напрягали. К 
тому же наши устанавливают норму 
на топливо. Например, едешь зимой в 
Россию и привозишь 150–200 литров 
пережога. Получается, что проехал 
несколько тысяч километров по 0,9 цен-
та за километр, заработал 400 евро, а 
тебе на шею этот пережог вешают. И 
в итоге задаром съездил. А здесь такого 
нет, поэтому в плане работы все полно-
стью устраивает. 

Как признается Илья Девятакин, 
единственное, что его тяготит, отсут-
ствие дома и близких людей рядом. 
Парень работает по 12–15 недель, а  
потом месяц проводит с семьей. 

Многие стоянки оборудованы бес-
платным интернетом, через который 
водитель общается с женой и детьми. 

– Конечно, я работал бы дома, ездил 
на Россию, – говорит водитель-междуна-

родник. – Но там я просто так ката-
юсь, а здесь зарабатываю. Чтобы ты 
понимал, за месяц работы дома я полу-
чу, например, 700 рублей, а здесь – в 
два раза больше. Да и в целом белорус-
ский перевозчик пока не дотягивает до 
европейского уровня. Недавно встретил 
в Польше коллег на белорусских номе-
рах. Узнали, что соотечественник, так 
спрашивали координаты фирмы, чтобы 
поменять работу. 

Мы колесим по Австрии и говорим 
о причинах, по которым белорусы уез-
жают работать за тысячи километров. 
Игорь уверен, что люди едут от безыс-
ходности, так как выходить на площадь, 
как украинцы, не готовы.

Интересуюсь у собеседника, почему 
у него на стекле флажок «Погоня».

– К нашей символике отношусь ува-
жительно, – серьезно отвечает Игорь. 
– Ну, и чтобы знали, что за рулем бело-
рус. Кстати, бельгийские полицейские 
однажды проверяли у меня документы, 
посмотрели на стекло и отдали воин-
ское приветствие. Вот думаю второй 
флажок приобрести (смеется).   

Горные перевалы – настоящее испы-
тание для дальнобойщиков. Затяжные 
подъемы тянутся десятки километров. 
Из-за перепадов давления и езды по 
туннелям закладывает уши. 

Мой собеседник признается, что во 
время движения по горам всегда вспо-
минает Роберта Рождественского и наи-
зусть декламирует четверостишие:

Я еду, и смотрю свое кино – 
Бегущую навстречу мне дорогу. 
И, что бы ни случилось, все равно…
В конечный пункт я

 прибываю к сроку.
За руль по принуждению
К концу недели мы приезжаем в 

итальянский город Пьяченца. По пра-
вилам труда и отдыха один раз в семь 
дней дальнобойщик обязан делать пау-
зу в работе на 24 или 45 часов. Игорь 
Захаров объясняет: так как водитель 
находится в машине, то это время опла-
чивается, несмотря на отсутствие дви-
жения. 

На итальянских стоянках для даль-
нобойщиков бесплатные душ и туалет 
– в отличие, например, от Франции, где 
для того, чтобы помыться, нужно запла-
тить три евро. Правда, на душевой пре-
небрежительно указано – «для русских».

Любовь на стоянках для дальнобой-
щиков также предусмотрена: час секса 
обойдется в 40 евро. 

– Эти сутки или двое люди прово-
дят по-разному, – рассказывает бело-

русский водитель. – Уборка в кабине, 
готовка, фильмы, общение с семьей и 
так далее. Если ребята и выпивают, 
то без фанатизма, потому что будут 
последствия: в Италии, кстати, не 
лишают водительских прав, а запреща-
ют въезд в страну, например, на год. В 
результате человек остается без рабо-
ты.

Везет, когда стоянка недалеко от 
города: можно сходить в магазин, посмо-
треть город… Правда, надолго тоже не 
стоит уходить.

Дальнобойщик имеет в виду бежен-
цев, которые в последнее время ста-
ли проблемой не только для европей-
ских политиков, но и для водителей. 
Известно, что сегодня государства 
Европы не готовы обеспечить всех при-
езжих рабочими местами. А многие из 
них и вовсе рассчитывают исключи-
тельно на пособие по безработице либо 
нарушают закон. 

– Только на этой неделе ограбили 
четыре литовские машины, – гово-
рит Игорь. – Используют газ, который 
пускают в машину, усыпляя водителя. 
Забирают все: телефоны, навигаторы, 
телевизоры, ноутбуки, планшеты, кар-
точки, кошельки. Документы, которые 
им абсолютно не нужны, забирают в 
спешке, а потом выбрасывают. И хоро-
шо, если паспорт и бумаги на машину 
найдешь в ближайшем контейнере для 
мусора. В последнее время совсем обна-
глели: пошел, например, водитель днем в 
душ – разбивают стекло и выносят все 
за несколько минут.

Все затраты в таких случаях покры-
вает водитель – полиция в поисках этих 
людей бессильна. На ночь закрываемся 
изнутри и дополнительно завязываем 
двери ремнями безопасности. Этот спо-
соб придумали сами дальнобойщики: 
использовать газ в таком случае бес-
смысленно: чтобы попасть в кабину, 
понадобится не меньше двух часов. 
Нужно сказать, что, конечно, не все 
переселенцы грабят дальнобойщиков. 
На итальянских и французских стоян-
ках немало приезжих, которые работа-
ют уборщиками туалетов и территорий. 

Утром на стоянку приезжает еще 
одна машина с литовскими номерами. 
Алексей Савчук из Житомира и Сергей 
Коротков из Гомеля работают вдвоем. 
Ребята едут из Германии, где прошлой 
ночью у них из бака украли 1000 литров 
топлива. Убытки фирма вычтет из зар-
плат дальнобойщиков.

– У нас либо не платят, либо рабо-
ты вообще нет, – рассказывает о при-
чинах приезда в Литву белорусский 

водитель. – Когда люди говорят, что 
идут в дальнобой, чтобы посмотреть 
мир, – они лукавят. Из окна машины 
ты видишь автобаны, объездные дороги, 
стоянки… У нас вот выгрузка в Милане, 
но вряд ли мы на него посмотрим.

Мотивация, по мнению двух даль-
нобойщиков, здесь у всех одна – стрем-
ление обеспечить семью. Житель 
Житомира говорит, что никогда не 
собирался ехать работать в Европу, но 
ситуация на родине заставила. По усло-
виям договора каденция должна состав-
лять не меньше 65 дней. 

– В Беларуси одни проблемы, в 
Украине другие, но, по сути, они схожи, – 
рассуждает дальнобойщик из Украины. 
– В Киеве – пять кандидатов, а в 
Минске – один, и из них нужно выбрать 
наименьшее зло (смеется). Конечно, гор-
дость за Майдан есть, но думаю, что 
ни политики, ни бизнесмены, ни народ 
не ожидали таких последствий. Однако 
я уверен, что положение в стране было 
бы еще хуже, если бы не Майдан. 

– В Беларуси много российских 
каналов, которые рассказывают о 
вражде между Западной украиной и 
Восточной…

– У Запада с Востоком вражды точ-
но нет, а вот у Востока с Западом не 
знаю. Мой бывший коллега живет в 
Крыму, после присоединения звонил 
и хвастался, как ему хорошо живется. 
Говорил, что есть порядок и «бандер» не 
пускают. Недавно общались, так инте-
ресуется, можно ли в Литву на работу 
податься… 

У Алексея, кстати, два высших обра-
зования: экономическое и юридическое. 
Повторяет, что жизнь заставила сесть 
за руль.  

– Я не дальнобойщик по своей нату-
ре, – объясняет Алексей Савчук. – У 
меня был совсем другой род занятий: 
начальник отдела, директор региональ-
ной торговой сети. 

Мне 32 года, и сегодня в Украине я не 
готов работать за 300–350 евро, поэто-
му здесь и нахожусь. И таких, как я, очень 
много: только в нашей фирме четыре 
тысячи машин, на которых работают в 
основном украинцы и белорусы.

Роман ВАСЮКОВИЧ.
(Продолжение в следующем 

номере.)

Калі беларусы будуць слухаць  
Дзявятую сімфонію Бетховена

(Заканчэнне. Пачатак у 
№№94,95,96.)

Ці стануць Амерыка і Англія 
суб’ектамі Расійскай 

Федэрацыі?
Самы моцны і самы шкодны нарко-

тык – хлусня. Яна раз’ядае душу.
Калі б я быў прэзідэнтам, дык 

першым указам забараніў бы хлус-
ню. Бо калі грамадства пазбаўлена 
аб’ектыўнай інфармацыі, праўды аб 
тым, што адбываецца ў краіне, дык 
як жа яно можа  прымаць правільныя 
рашэнні і выбіраць талковых кіраўнікоў 
і дэпутатаў?

Мы жывём у свеце хлусні, якая ста-
ла асноўнай ідэалагічнай упакоўкай. 
Цяпер хто-ніхто пераконвае даверлівых 
людзей, што, калі мы аб’яднаемся з 
Расіяй у адну дзяржаву, будзем бага-
тыя і давольныя. Больш за тое, сцвяр-
джаецца, што ў гэтым аб’яднанні мы 
будзем мець сапраўдны суверэнітэт і 
сапраўдную незалежнасць.

Яны што, з глузду з’ехалі ці нас 
лічаць такімі? Калі чуеш такое, міжволі 
думаеш, якія наіўныя гэтыя амерыкан-
цы і англічане. Яны ж нават не здагадва-
юцца, што іхнія суверэнітэт і незалеж-
насць абсалютна несапраўдныя. Ім спа-
чатку трэба стаць суб’ектамі Расійскай 
Федэрацыі, і толькі пасля гэтага яны 
будуць мець сапраўдную незалежнасць 
і сапраўдны суверэнітэт, такі, як у 
Татарстана ці Тульскай губерні, такі, да 
якога імкнецца Беларусь.

Чаму авечка з усяе сілы 
пнецца ў хлеў, ахоплены 

полымем?
З яго, палаючага хлява, усе выбя-

гаюць: каровы, коні, свінні, куры… 
Адна авечка рвецца туды, куды яе 
прывучылі заходзіць. Каровам 
патрэбны пастух, за свіннямі і 
курамі трэба назіраць, інакш яны 

збочаць на пасевы. А авечка будзе 
шчыпаць затаптаную траўку там, дзе 
яе пакінулі. Калі ж, вяртаючыся з 
пашы, убачыць новыя дзверы на два-
ры гаспадара, дык спыніцца і доўга 
будзе думаць, ісці ці не. Нават выраз 
нарадзіўся: “Глядзіць, як баран на 
новыя вароты”.

Чаму так? Бо гэтая жывёла, як 
вобразна кажуць даследчыкі, “без 
галавы”. Канечне, галава як такая ў 
жывёлы ёсць, але яна дрэнна кумекае. 
Авечка лёгка прывыкае да аднаго і 
таго ж. І таму пнецца ў хлеў, ахопле-
ны полымем.

Інтэлігенцыя лічыцца мозгам 
нацыі. Але ў гады сталінскіх рэпрэсій 
яе амаль знішчылі. Многія пакаленні 
беларусаў выраслі ва ўмовах 
расійскай акупацыі, якая расцягну-
лася на два стагоддзі. Яны ўжо не 
заўважаюць яе, успрымаюць любую 
форму акупацыі як нармальны стан. 
Таму і пнуцца ў расійскую імперыю.

Санькі і Манькі
Аб’явілі выхад да самалёта. 

Некаторыя маладзёны адразу ўскочылі 
са сваіх месцаў і, штурхаючы лакцямі 
мам з малымі і пажылых людзей з 
чамаданамі, напралом палезлі ў дзве-
ры, пры гэтым моцна выкрыкваючы: 
“Маня, не адставай!.. Санька, рві напе-
рад!..”

З вялікай настырнасцю яны рваліся 
ў аўтобус, які падвозіў да самалёта. 
А да трапа так ірванулі, што ледзь не 
павалілі жанчыну з маленькім дзіцём 
на руках. Нібыта гэта быў апошні рэйс 
на Радзіму.

Назіраючы за такім малюнкам, 
міжволі ўспомніў трагедыю на станцыі 
метро “Няміга”. Там, як пайшоў дождж, 
моладзь так ірванула ў метро, што 
павалілі і затапталі не адзін дзясятак 
юнакоў і дзяўчат.

Тут, у балгарскім горадзе Бургас пры 

пасадцы ў самалёт ледзь не паўтарылася 
трагедыя на “Нямізе”. Калі б тут аказа-
лася паболей Санек і Манек, яны маглі 
б затаптаць не аднаго чалавека.

Нельга вылечыць 
грамадства  з дапамогай 

хлусні. Нават самай 
прыгожай

Я хачу падзяліцца з вамі, шаноўныя 
чытачы, думкамі па адным пытанні, на 
якое наша грамадства доўга шукае і не 
можа знайсці адказ. Вось гэтае пытанне: 
“Чаму многія з нас жывуць усё горш і 
горш?”

Раней мне здавалася: варта толькі 
правесці свабодныя выбары, і ўсё  
пойдзе па правільным шляху. І 
вось у 1990 годзе такая магчымасць 
прадставілася. Але людзі прагаласавалі 
ў асноўным за камуністаў, тых самых, 
якія і прывялі краіну да развалу. Чаму? 
Няўжо не хацелі жыць лепей?

Нейкае тлумачэнне можна знайсці 
ў старадаўняй прыказцы: першы блін 
часта бывае камяком.

Мне падавалася, што ў другі раз 
падобнай памылкі грамадзяне не зро-
бяць. Тым больш што за некалькі гадоў 
парламент, які складаўся ў большасці 
з камуністаў, толькі пагоршыў жыц-
цё. Я быў перакананы, што пасля такіх 
вынікаў праўлення выбаршчыкі ніколі 
не прагаласуюць за старыя, скампраме-
таваныя сілы.

І вось у 1994 годзе адбыліся 
прэзідэнцкія выбары. І што ж? Народ 
зноў прагаласаваў за прадстаўніка, 
можна сказаць, савецкай сістэмы. Чаму? 
Гэта не паддаецца ніякай логіцы.

Як і чакалася, прэзідэнт не выканаў 
многіх сваіх абяцанняў. Казаў, што 
знізіць цэны, а яны пайшлі ўгору. 
Пераконваў у тым, што знішчыць 
карупцыю, а яна, як кажуць, у росквіце. 
Запэўніваў пенсіянераў, што іх жыццё 
палепшыцца, а атрымалася наадварот – 

многія з іх цяпер не маюць магчымасці 
звесці канцы з канцамі. Сацыяльныя 
гарантыі зведзены да мінімуму…

Ну, цяпер у людзей, напэўна, рас-
плюшчацца вочы і яны выкажуць 
сваю незадаволенасць уладай падчас 
чарговых прэзідэнцкіх і парламенцкіх 
выбараў, думаў я.  Ды дзе там! Ведаючы 
пра махлярствы шэрагу чыноўнікаў, 
якіх спецыяльна падабралі для работы 
ва ўчастковых і акруговых камісіях, яны 
не паставілі іх на месца, не прыцягнулі 
да адказнасці, а праглынулі многія 
фальшывыя звесткі пра вынікі выбараў. 

Чаму так атрымліваецца? Я доўга 
разважаў над гэтым пытаннем і не змог 
знайсці адказу. Перачытаў выказванні 
ў друку многіх сённяшніх вучоных, 
грамадскіх дзеячаў і – безвынікова.

Адказ на гэта пытанне знайшоў 
у выказваннях мудрацоў далёкага 
мінулага. Вось што яны завяшчалі нам: 
“Тля есць траву, іржа – жалеза, а хлусня 
– душу”.

Хлусня – страшны наркотык, а 
душа – галоўнае ў чалавека. Яна – сам 
чалавек. Бальшавікі шмат зрабілі, каб 
вытравіць у чалавеку душу, бо такімі 
людзьмі лёгка кіраваць. Наркаману 
нічога не трэба. Для поўнага шчасця 
яму патрэбна толькі чарговая порцыя 
дурману. Так і людзі з вытраўленай 
душой – ім патрэбна чарговая порцыя 
хлусні. І чым яна прыгажэйшая, тым 
мацней яны цягнуцца да яе. Яны ўжо 
не хочуць слухаць праграмы апазіцыі 
па выхадзе з крызісу. Іх прыцягвае пры-
гожая казка пра абрус-самабранку. А 
цяперашнія ўлады – вялікія майстры на 
падобныя казкі.

Іван МАКАЛОВІЧ

РАЗВІТАННЕ

Беларусь згубіла 
вялікага чалавека

Шкада, калі зямны свет пакідаюць такія 
знакавыя асобы. Напрыканцы мінулага тыд-
ня ў Мінску адбылося развітанне з Якавам 
Валянцінавічам Радынам – беларускамоўным 
матэматыкам, членам-карэспандэнтам Акадэміі 
навук, прафесарам Беларускага дзяржаўнага 
ўніверсітэта.

Па ўзросце ён мог яшчэ жыць ды жыць. Але 
цяжкая хвароба зваліла цудоўнага чалавека.

Якаў Радына нарадзіўся 1 снежня 1946 года ў 
вёсцы Брылькі Валожынскага раёна. Пасля шко-
лы скончыў Беларускі дзяржаўны ўніверсітэт. У 
1972 годзе абараніў кандыдацкую дысертацыю, 
а ў 1987-м – доктарскую. З 1975 года – загадчык 
кафедры функцыянальнага аналізу БДУ.

Я.Радына – навуковы рэдактар перша-
га ў Беларусі “Руска-беларускага матэматыч-
нага слоўніка” (1993), суаўтар і навуковы кан-
сультант першай у Беларусі “Матэматычнай 
энцыклапедыі” (2001), аўтар беларуска-польскага 

і польска-беларускага матэматычных слоўнікаў. 
На яго рахунку каля 150 навуковых прац, у тым 
ліку дзесяць манаграфій, падручнікаў і вучэбных 
дапаможнікаў.

Для чыноўнікаў  
і для… народа

Ужо ўсе ведаюць: у сасновым лесе пад Мінскам узводзіцца новая  
так званая прэзідэнцкая бальніца. Папярэдні кошт медыцынскага аб’екта  

для чыноўнікаў – 100 мільёнаў еўра. У той жа час у Віцебску –  
чацвёртым горадзе Беларусі па колькасці насельніцтва  

(паводле дадзеных на 1 студзеня 2016 года, у абласным цэнтры  
пражывае 368 тысяч 574 чалавекі) ужо некалькі гадоў не могуць дабудаваць 

важныя медыцынскія аб’екты. Там з 2012 года вядзецца будаўніцтва 
паліклінікі ў мікрараёне «Поўдзень-7А». З 2009-га (!) рэканструіруецца 

хірургічны корпус абласнога анкадыспансера. 
Калі Віцебскам кіраваў 

адпраўлены нядаўна ў 
адстаўку з пасады кіраўніка 
Адміністрацыі прэзідэнта 
Аляксандр Косінец, было 
абяцана закончыць рэкан-
струкцыю корпуса ў  
2011 годзе! Косінец амаль 
два гады прабыў на высо-
кай пасадзе ў Мінску, а 
хірургічны корпус анка-
дыспансера ўсё яшчэ 
рэканструіруецца...

Цяпер абяцанні пакон-
чыць з даўгабудамі ў медыцы-
не дае новы кіраўнік Віцебскай 
вобласці – Мікалай Шарстнёў. 
«Я без малога два гады ў 
вобласці працую, прыйшоў час 
і гэтыя хвасты падцягваць», – 
нядаўна заявіў ён.

– Недабудаваных аб’ектаў 
аховы здароўя ў нас, на жаль, 
шмат, – прызнаўся чыноўнік 
падчас прыёму грамадзян. – 
Гэта паліклініка «Поўдзень-
7А». І абласная бальніца 
знаходзіцца ў незадавальняю-
чым стане, і хірургічны кор-

пус абласнога анкалагічнага 
дыспансера рэканструіруецца 
з 2009 года, а праблема анка-
захворвання ў Віцебскай 
вобласці стаіць вельмі востра.

Шарстнёў супакоіў гара-
джан: прынята рашэнне аб 
тым, што «паліклініку мы 
павінны абавязкова дабу-
даваць». Але абмовіўся: 
«фінансамі для дасягнення 
гэтай мэты можам рас-
параджацца толькі ў тых 
аб’ёмах, якія маем у вобласці 
і горадзе. Аб’ект уключаны 
ў інвестыцыйную праграму 
2017 года. Для завяршэння 
паліклінікі і яе аснашчэн-
ня неабходна 250 мільярдаў 
недэнамінаваных рублёў».

– У наступным годзе 
вырашана асвоіць у роўных 
долях 40 мільярдаў з гарад-
скога і абласнога бюджэтаў, 
– расказаў аб планах кіраўнік 
Віцебскай вобласці. – Гэта 
дазволіць узвесці будынак пад 
дах. А ў 2018 годзе паліклініка 
будзе адкрыта. Фінансаванне 

павінна паступіць па 
кітайскай дзяржаўнай крэ-
дытнай лініі. ...Пачатковы 
этап працы ўжо выкананы. 
Кітайскі бок пацвярджае 
свае намеры. У ходзе візіту 
беларускай дэлегацыі ў Кітай 
мы падпісалі пэўныя даку-
менты, а цяпер другі тыдзень 
прадстаўнікі КНР працу-
юць у нас над удакладненнем 
многіх неабходных дэталяў.

Паводле слоў Мікалая 
Шарстнёва, з дапамогай 
кітайскага боку плануец-
ца пакончыць і з іншымі 
медыцынскімі даўгабудамі 
Віцебшчыны – рэканструк-
цыяй хірургічнага корпу-
са анкадыспансера, раён-
най бальніцы ў Міёрах і, 
магчыма, рэканструкцыяй 
хірургічнага корпуса гарад-
ской бальніцы імя Сямашкі ў 
Оршы, якая цягнецца з 2012 
года (хоць там пралічаны і 
іншыя крыніцы, абмовіўся 
Мікалай Шарстнёў).

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

БЕЛАРУСЬ–РОССиЯ

Кто заказал скандал?
Для справки

В Госстандарте ситуацию с введением обязательной 
сертификации объясняют буквально на пальцах.

«В настоящее время на электротехническую продук-
цию действуют технические регламенты Таможенного 
союза, – информирует пресс-служба ведомства. – В «План 
разработки технических регламентов Евразийского эко-
номического союза и внесения изменений в технические 
регламенты Таможенного союза», утвержденный реше-
нием Совета ЕАЭС в феврале этого года, включена раз-
работка технического регламента ЕАЭС «О требованиях 
к энергетической эффективности энергопотребляющих 
устройств», содержащего дополнительные к уже установ-
ленным в ЕАЭС обязательные требования в части энерго-
эффективности данных изделий.

Проект этого регламента в настоящее время нахо-
дится на внутригосударственном согласовании в государ-
ствах – членах ЕАЭС. При его вступлении в силу нацио-
нальные требования в Беларуси будут отменены, и обя-
зательное подтверждение соответствия будет осущест-
вляться, согласно требованиям единого техрегламента.

Одновременно следует отметить, что требования 
государственных стандартов Республики Беларусь, на 
соответствие которым будет осуществляться обяза-
тельная сертификация электротехнической продукции 
по требованиям энергоэффективности, в основном совпа-
дают с требованиями, установленными в проекте техни-
ческого регламента ЕАЭС «О требованиях к энергетиче-
ской эффективности энергопотребляющих устройств», а 
также гармонизированы с европейскими.

Что касается стоимости сертификации и испыта-
ний продукции по требованиям энергоэффективности, 
то она будет формироваться в соответствии с законода-
тельством Республики Беларусь на основе договора с орга-
ном по сертификации и испытательной лабораторией в 
зависимости от состава работ».

По словам чиновников Госстандарта, сертификацию 
могут не пройти те, кто завозит в Беларусь электротехни-
ку неизвестного происхождения с неподтвержденными 
свойствами, тем самым вводя в заблуждение отечествен-
ных потребителей и недобросовестно конкурируя с пар-
тнерами на рынке.

Виды электротехнической продукции, на которые 
будет вводиться обязательная сертификация, являются 
наиболее энергопотребляющими. Покупая товар с высо-
ким классом энергоэффективности с целью экономии 
энергоресурсов и соответственно платы за них, потреби-
телю важно, чтобы класс энергоэффективности действи-
тельно соответствовал заявленному в маркировке. При 
эксплуатации, к примеру, холодильника класса А+ плата 
за потребленную им электроэнергию будет более чем в 2 
раза меньше, чем при пользовании холодильником класса 
В. Для обеспечения присутствия на рынке страны энер-
гоэффективной продукции с достоверными заявленными 
характеристиками и вводится обязательная сертифика-
ции по требованиям энергоэффективности.

НУ І НУ!

Крэслам па спіне
“Адзін член партыі назваў другога неадэкватным і амаль адразу атрымаў моцны ўдар у твар. Другі адбіваўся ад калегі кіем.  

У гэты ж час на падлозе рукамі і нагамі змагаліся за свае погляды два члены абкама. Адна дама спачатку спрабавала 
 суцішыць калег, даўшы абодвум штурханца, а калі і гэта не дало выніку, схапілася за крэсла...”

Вось так ярка і нестандартна ў Віцебску пару дзён таму прайшло пасяджэнне абкама Віцебскай абласной  
арганізацыі БСДП (Грамада) з удзелам вышэйшага партыйнага кіраўніцтва.

“Прапанова віцебскага абкама партыі далучыцца да Беларускага нацыянальнага кангрэса была сустрэта ў штыкі,  
і справа скончылася мардабоем”, – напісаў пасля ў “Фэйсбуку” адзін з сябраў БСДП (Грамада).

“Народная Воля” пацікавілася, ці ўсе засталіся жывыя пасля такой гарачай партыйнай нарады або некаму давядося выклікаць “хуткую”?
– Усе жывыя, – адказала 

старшыня Беларускай сацы-
ял-дэмакратычнай партыі 
(Грамада) Ірына Вештард. 
– Каменем непаразумен-
ня стаў наш партыйны ста-
тут. Я заўсёды гаварыла, 
што ніколі не падтрымаю 
прапаноў, якія супярэчаць 
статуту. Так, напрыклад, 
пытанні аб супрацоўніцтве 
партыі з іншымі грамадскімі 
аб’яднаннямі і структурамі – 
сфера рашэнняў ЦК, і ніякі 
абкам не мае права выра-
шаць, далучыцца яму да той 
ці іншай ініцыятывы ці не. Я 
сказала: шаноўныя сябры, не 
проста прашу, а нават патра-

бую, каб вы нарэшце пачалі 
выконваць статут, бо нам яго 
ніхто не навязваў, мы яго самі 
пісалі і нават вялі вайну, каб 
яго Міністэрства юстыцыі 
зацвердзіла. А цяпер нагой 
спрабуем адштурхнуць гэты 
дакумент! Паколькі пытанне 
стаяла вельмі прынцыпова, 
некаторыя пачалі паміж сабой 
спрачацца.

Я вырашыла падстраха-
вацца і, калі сітуацыя выйшла  
з-пад кантролю, уключыла 
запіс таго, што адбывалася на 
сустрэчы. Адзін сказаў: “Зараз 
у лоб атрымаеш...” – гэта нават 
на дыктафоне чуваць. Ну 
і пачалося... А як там далей 

пайшло – адразу і не разбя-
рэшся. Адны кінуліся бараніць 
другіх, іншыя кінуліся 
разнімаць тых, хто бароніць...

– А хто там за крэсла 
схапіўся?

– Так здарылася, што 
адзін сябра партыі – мала-
ды і больш дужы – паваліў 
на падлогу больш старэйшага 
па ўзросце. Ледзь не задушыў! 
Спалохаўшыся, адна з сябраў 
партыі спачатку добра стукну-
ла яго па галаве рукой, а калі 
гэта не дапамагло, схапілася за 
крэсла. А ці пацэліла там крэс-
лам каму ці не – па-ўсякаму 
магло быць, бо такі пярэпалах 
быў!.. Я за гэтым спецыяльна 

не сачыла, бо хвалявалася за 
адну жанчыну не вельмі моц-
нага здароўя – каб ёй не даста-
лося.

– Пісалі, што вам таксама 
заехалі па спіне...

– Не, не было такога. Гэта 
ўжо пішуць для таго, каб 
агульную карціну бойкі ства-
рыць, шукаюць смажаныя 
факты.

– А чым скончыла-
ся гісторыя? Міліцыю 
выклікалі?

– Не, абышліся сваімі 
сіламі (усміхаецца). Усе адзін 
у аднаго папрасілі прабачэн-
ня, прызналі свае памылкі і 
паабяцалі, што такое больш 

ніколі не здарыцца. Закрылі 
дадзенае пытанне і скончылі 
сустрэчу на нармалёвай ноце...

Калі я ўзначаліла партыю, 
мне адна спадарыня жартам 
сказала: “Ірына Зянонаўна, вы 
павінны разумець, што стар-
шыня партыі існуе ў тым ліку і 
для таго, каб білі палкай, таму 
іншы раз можаце і па галаве, і 
па спіне атрымаць...” Ну вось, 
амаль што адбылося...

Раней я пасля падобных 
сітуацый не раз дома плакала. 
Але я моцная жанчына, нават 
калі і наплаканая. Вытрымаем! 
Але партыйны статут пару-
шаць я нікому не дазволю!

Марына КОКТЫШ.

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Анжаліка БОРЫС:
«Пра аб’яднанне з афіцыйным Саюзам палякаў размовы быць не можа»

У непрызнаным беларускімі ўладамі Саюзе палякаў змянілася кіраўніцтва. Старшынёй замест Мечыслава Яскевіча абрана Анжаліка Борыс.  
За яе кандыдатуру прагаласавала большасць дэлегатаў справаздачна-выбарчага з’езда арганізацыі, які днямі прайшоў у Гродне.

Зразумела, што прадстаўнікоў 
улады на з’ездзе не было, затое на 
форуме прысутнічаў амбасадар 
Польшчы ў Беларусі Конрад Паўлік.

– Як я ацэньваю вынікі з’езда? 
Калі гаварыць пра вынікі галаса-
вання – перамагла дэмакратыя. 
Калі гаварыць пра далейшыя крокі, 
то наперадзе шмат працы, – заявіла 
“Народнай Волі” Анжаліка Борыс. – Я 
падкрэсліваю: Саюз палякаў Беларусі 
не з’яўляецца палітычнай партыяй і 
ніколі ёй не будзе. Таму ў першую 
чаргу мы, як і раней, будзем займац-
ца адукацыйнымі пытаннямі. Наша 
задача – пашыраць кола настаўнікаў 
польскай мовы ў Беларусі, тлумачыць 
бацькам, каб яны пісалі заявы для 

адкрыцця ў Беларусі пунктаў, дзе 
іх дзеці маглі б вывучаць польскую 
мову. Другі напрамак – культурніцкі: у 
наступным годзе мы будзем адзначаць 
даты, звязаныя з імёнамі Пілсудскага 
і Касцюшкі. І трэці напрамак – гэта 
абарона інтарэсаў прадстаўнікоў 
польскай меншасці, калі ў гэтым 
будзе патрэба. Зараз ніякага адкры-
тага канфлікту ў нашага саюза з 
беларускімі ўладамі няма. Мы не тая 
арганізацыя, якая ладзіць правакацыі, 
але, калі, не дай Бог, з боку ўлад 
Беларусі будуць нейкія атакі, мы гато-
вы бараніць сваіх людзей.

– Як усё ж такі будзеце дамагац-
ца афіцыйнага прызнання Саюза 
палякаў?

– Гэта цалкам залежыць ад 
беларускіх улад. На гэта патрэб-
на іх палітычная воля. Але пакуль 
ніякіх зрухаў не адчуваецца. 
Нядаўна ўвогуле быў выпадак, калі 
ваўкавыскіх сябраў нашага Саюза 
не пусцілі ў польскую школу. А 
людзі ўсяго толькі хацелі пера-
даць туды падручнікі. Мы гатовы 
абмяркоўваць сітуацыю з уладамі і 
чакаем ад іх пазітыўных сігналаў.

– Пра супрацоўніцтва з 
афіцыйным Саюзам палякаў раз-
мова не ідзе?

– Так. Ні пра супрацоўніцтва, ні 
пра аб’яднанне з гэтай арганізацыяй 
размова не ідзе. Я лічу, што ў 
Беларусі свабодна і спакойна могуць 

існаваць дзве арганізацыі, і нядаўні 
візіт у Беларусь старшыні Сената 
Польшчы можа гэтаму паспрыяць.

* * *
Нагадаем, што з 2005 года ў 

Беларусі існуюць два Саюзы палякаў. 
11 гадоў таму Міністэрства юстыцыі 
Беларусі не прызнала вынікі з’езда 
арганізацыі, на якім старшынёй так-
сама была абрана Анжаліка Борыс. 
Пасля гэтага арганізацыя раскалолася, 
і ў краіне сталі працаваць два Саюзы 
палякаў: адзін – на чале з Мечыславам 
Лысым, прызнаны беларускімі 
щладамі, другі – на чале з Анжалікай 
Борыс, прызнаны ў Польшчы.

Віталь ГАРБУЗАЎ.

Конрад ПАЎЛІК: 
«Мы хочам легалізацыі 

Саюза палякаў»

АФІЦЫЙНА

Паводле вынікаў з’езда 
альтэрнатыўнага Саюза 
палякаў Беларусі амбасадар 
Польшчы ў Беларусі Конрад 
Паўлік заявіў:

– Мы чакалі, калі пройд-
зе з’езд. Гэта чарговы этап. 

Адносіны Варшавы ў гэтым 
пытанні застаюцца нязменныя: 
мы хочам легалізацыі Саюза 
палякаў Беларусі. Мы такса-
ма хочам весці перамовы пра 
маёмасць Саюза палякаў, пра 
Польскія дамы ў Беларусі.

Паліклініка для жыхароў віцебскага мікрараёна 
“Поўдзень-7А» ўзводзіцца  

з 2012 года, і, як бачым, канца будаўніцтву не бачна.
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“Прэзідэнцкую” бальніцу пачалі будаваць 
летась, і аб’ект абяцаюць здаць  

ужо ў наступным годзе.

Як міністр абароны адказаў  
на ліст сябраў Рады БНК

Занепакоеныя інфарма-
цыяй, распаўсюджанай скан-
дальным расійскім тэлевя-
дучым У.Салаўёвым, наконт 
таго, быццам у Беларусі было 
праведзена закрытае апытанне 
ва Узброеных сілах і “70–80 
працэнтаў афіцэраў хацелі б 
не фармальнага, а фактычна-
га аб’яднання Расіі і Беларусі”, 
група сябраў Рады Беларускага 
нацыянальнага кангрэса звяр-
нулася да міністра абароны 
А.Раўкова з просьбай даць 
адпаведнае тлумачэнне. Вось 
яго адказ:

“На пытанні, накіраваныя 
Вамі ў адрас Міністэрства аба-
роны, паведамляю наступнае:

1. Рэспубліка Беларусь – 
суверэнная незалежная дзяр-
жава са сваімі нацыянальнымі 
інтарэсамі, сярод якіх адным 
з галоўных, стратэгічных 
з’яўляецца забеспячэнне 
незалежнасці, тэрытарыяль-
най цэласнасці, суверэнітэту, 
непахіснасці канстытуцыйнага 
ладу краіны. 

І нф а рм а ц ы я  а б 
правядзенні сярод афіцэраў 
беларускай арміі апытання 
на тэму аб’яднання Беларусі 

і Расіі з’яўляецца вымыслам. 
Падобныя апытанні супярэ-
чаць нацыянальным інтарэсам 
краіны і ніколі ва Узброеных 
Сілах не праводзіліся.

2. Беларуская армія – 
арганічная непадзельная част-
ка свайго народа. Яе афіцэрскі 
корпус адданы Беларусі і 
гатоў абараняць суверэнітэт, 
незалежнасць, тэрытары-
яльную цэласнасць краіны, 
непахіснасць яе канстыту-
цыйнага ладу ў любых умовах 
абстаноўкі. Гэта адна з пры-
чын, чаму Узброеныя Сілы 
Рэспублікі Беларусь карыста-
юцца высокім даверам у гра-
мадстве, а іх афіцэрскі корпус 
– надзейны і здатны выканаць 
задачы па ўзброенай абароне 
Рэспублікі Беларусь.

3. Сістэма ідэалагічнай 
работы, у тым ліку патры-
ятычнае выхаванне ваен-
наслужачых, уключаючы 
афіцэраў, забяспечвае пад-
трыманне высокага мараль-
нага духу ваеннаслужачых 
і іх гатоўнасць абараняць 
суверэнітэт, незалежнасць, 
тэрытарыяльную цэласнасць 
краіны, непахіснасць яе кан-

стытуцыйнага ладу.
4. Узброеныя Сілы 

Рэспублікі Беларусь – 
гэта армія беларуска-
га народа. І ні ў кога не 
павінна быць сумненняў, 
што пад кіраўніцтвам 
нашага Пр эзід энт а, 
Га л о ў н а к а м а н д у ю ч а г а 
Узброенымі Сіламі, у Беларусі 
і надалей будуць надзей-
на абаронены галоўныя 
каштоўнасці беларускага наро-
да: суверэнітэт, незалежнасць, 
тэрытарыяльная цэласнасць 
краіны, непахіснасць яе кан-
стытуцыйнага ладу, а значыць 
– мір, стабільнасць і бяспека.

Такім чынам, выказа-
ныя Вамі сумненні наконт 
адданасці беларускіх афіцэраў 
сваёй Радзіме, беспадстаўныя. 
Такія сумненні ва ўласнай 
арміі не служаць справе забес-
пячэння бяспекі суверэннай 
незалежнай Беларусі”.

Як бачым, і на гэты раз 
заангажаваны расійскі тэле-
прапагандыст  У.Салаўёў 
засвяціўся як правакатар і 
шантажыст.

Раіса БАЧАРОВА.

У НУМАР!

З-пад турэмнага катка
Пра бяду братоў-фермераў 

Бельчукоў з Маларыцкага 
раёна і ў іх падтрымку напісана 
многа. І вось навіна: учора, 
12 снежня, на волю выйшаў 
старэйшы з іх – Мікалай. 
18 кілаграмаў страціў за 
кратамі. Вось што ён расказаў 
“Народнай Волі”:

– Я адчуваў, што губляю 
сілы, і быў упэўнены, што 
жывым не выйду. Нават 
развітаўся з дзецьмі… Але там 
у шпіталі мне зрабілі нейкі 
ўкол, а потым нешта пачалі 
ліць у вену. Гаварылі, што гэта 
толькі каб сэрца падтрымаць. 
Я і паверыў. Адчуў толькі, 
што рука нешта стала кепска 
рухацца, потым нешта ногі 
зусім сталі слабыя. А потым, 
як мяне павялі ў камеру, 
раптам у калідоры мне нібыта 
ўдарылі ў шыю нечым гарачым. 
Ногі зусім ватныя сталі, і я 
паваліўся. А старшына кажа: 
“Чаго разлёгся?! Можа, цябе 
бензінам абліць ды падпаліць? 
Можа, тады ты хутка 
пабяжыш?” І рагочуць… Для іх 
здзекі – гэта звычайная справа. 

Калі мяне ў абласную прывезлі, 
то пасля аналізаў пацягнулі на 
каталцы на выхад, каб везці ў 
СІЗА, а доктар кажа: “Куды? 
Я не дазваляю. Яго нельга у 
камеру”. І тады мяне завезлі ў 
рэанімацыю. 

– Вы думалі, што столькі 
людзей будуць спачуваць вам?

– Я, канешне, хацеў, каб 
людзі даведаліся пра гэтую 
справу. Дарэчы, калі ў СМІ 
з’явіліся артыкулы пра маю 
справу і нават туды, за краты, 
прыйшоў нумар “Народнай 
Волі” з артыкулам пра мяне, 
то кіраўнік СІЗА тады і кажа 
мне: “Я зычу вам здароўя. 
Выбачайце, калі што”. А я 
ўзгадаў, як ён на мяне крычаў: 
“Деревня!!! Закрой рот и не 
вякай!!!” Толькі і сказаў яму: 
“Можа, я звычайны селянін і 
без вышэйшай адукацыі, як вы, 
але так ніколі не стаў бы сябе 
паводзіць. Няхай Бог вам даруе, 
калі вы верыце, што ён ёсць”.

– Чым будзеце займацца 
бліжэйшым часам?

– Цяпер я, канешне, крыху 
мушу падлячыцца, бо ў мяне 

моцнае абязводжванне. Але 
галоўная задача для мяне – 
дабіцца справядлівасці. Уся мая 
справа незаконная. Спачатку 
брата пасадзілі, а потым узялі 
і аб’ядналі нашы справы. Там 
парушэнняў шмат. Хачу, каб 
нарэшце разабраліся з пункту 
гледжання закона. Больш нічога 
мне не трэба. Людзі павінны 
ведаць, што справядлівасць 
возьме верх, бо як жа тады 
жыць і працаваць на зямлі?

Так, праваахоўныя органы 
моцна прайшліся катком 
па сям’і Бельчукоў. Ды і не 
толькі сям’і – бадай, уся вёска 
была ўцягнута ў канфлікт. 
Аднавяскоўцы не давалі два 
гады таму забраць трактар 
Бельчукоў, а сёлета баранілі 
ўжо самога Мікалая. А што ж з 
тым інспектарам ДАІ Сяргеем 
Неліповічам, з прыезду якога 
і пачалася ўся гэтая гісторыя? 
Як высветлілася, інспектар за 
гэты час узляцеў па кар’ернай 
лесвіцы і стаў начальнікам 
ДАІ Камянецкага раёна…

Любоў ЛУНЁВА.

ЧУЛІ?

P.S. За кратамі следчага ізалятара ў 39-й камеры цяпер знаходзіцца малодшы брат 
Мікалая – Аляксандр. Яго абвінавачваюць у перашкодзе дзеянням міліцыі, калі ён стаў 
паміж Мікалаем і міліцыянтам. Дарэчы, ужо адзін раз Аляксандр адбыў пакаранне за 
нібыта напад на службоўца.

Мінімальную заработную плату 
праіндэксуюць

Адпаведная інфармацыя размешчана на афіцыйным сайце  
Міністэрства працы і сацыяльнай абароны.

«Устаноўлены пастановай Савета міністраў 
ад 24 снежня 2015 года №1094 памер месячнай 
мінімальнай заработнай платы за лістапад 2016 
года індэксуецца, як і ў папярэднім месяцы, 
на 5,4 працэнта, паколькі індэкс спажывецкіх 
цэн за лістапад 2016 года не перасягнуў 
пяціпрацэнтны парог да месяца яе папярэд-
няй індэксацыі (чэрвень 2016 года). Яе памер у 
лістападзе 2016 года склаў 239,42 бел. рублёў», 
– гаворыцца ў паведамленні.



Давайте познакомимся  с 
новым главой этой страны.

Роди лся  Ша вкат 
Миромонович Мирзиёев 24 
июля 1957 года в Зааминском 
районе Джизакской области.

По образованию – инже-
нер-механик, окончил 
Ташкентский институт ирри-
гации и механизации сельского 
хозяйства.

1974–1991 гг. – работал на 
предприятиях и в учреждениях 
ирригационной системы.

1981–1992 гг. – работал в 
ТИИМСХ младшим научным 
сотрудником, секретарем ком-
сомольской организации, позд-
нее – парторг института и про-
ректор. В том же вузе получил 
степень кандидата технических 
наук.

1990 г. – избран депу-
татом Верховного совета 
Узбекистана, а в 1994-м – и в 
новый парламент страны.

1992 г. – глава админи-
страции (хоким) Мирзо-
Улугбекского района 
Ташкента.1996 г. – хоким 
Джизакской облас ти 
Узбекистана.

1999 г. – переизбран в 
Олий мажилис II созыва от 
Джизакской области и сохра-
нил мандат до 2004 года.

2001 г. – хоким 
Самаркандской области 
Узбекистана.

11 декабря 2003 года Олий 
мажилис утвердил Мирзиёева 
в должности премьер-мини-
стра; его кандидатура была 
предложена президентом 

Исламом Каримовым вме-
сто отправленного в отставку 
Уткира Султанова.

2004 г. – в Узбекистане соз-
дана проправительственная 
Либерально-демократическая 
партия, которая получила 
около трети голосов на парла-
ментских выборах 2005 года. 
Мирзиёев стал членом полит-
совета новой партии.

2005 г.– переутвержден 
Олий мажилисом нового созы-
ва в должности премьер-мини-
стра.

2010 г. – вновь по пред-
ставлению Ислама Каримова 
утвержден в должности главы 
правительства.

2015 г. – возглавляя дей-
ствующий Кабинет министров, 
вновь выдвинут кандидатом на 

пост премьер-министра.
Ш.Мирзиёев женат, имеет 

троих детей и пять внуков.
В пр едвыб орной 

программе Мирзиёева 
говорится, что «страна не 
присоединится ни к каким 
военно-политическим блокам, 
не допустит размещения на 
своей территории военных баз 
и объектов других государств, 
а также пребывания своих 
военнослужащих за пределами 
страны».
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Сергей  
НЕРОВНЫЙ

ЛОБ В ЛОБ

ОБ эТОМ – ВПЕРВЫЕ!

ДА 100-ГОДДЗЯ БЕЛАРУСКАЙ ХРЫСЦІЯНСКАЙ ДэМАКРАТЫІ

КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

СССР 
погубила 
правда?

«Есть такая теория, что 
самая страшная геополити-
ческая катастрофа – это 
распад Советского Союза. Я 
убежден: пока мы не поймем, 
что самая страшная геополи-
тическая катастрофа – это 
создание Советского Союза, до 
тех пор мы будем маяться и 
недоумевать».

Леонид Парфенов

Доморощенный «доктор околокоммунистических 
наук» З.Скачкова (она же – председатель ветеран-
ской организации и секретарь райкома Компартии 
Беларуси) выступила в районке с размышлениями 
о мировом значении Октябрьской революции. В 
скромной по размерам статье (развернуться, надо 
понимать, не дали враги коммунизма из райиспол-
кома) Зинаида Михайловна напомнила читателям, 
что в следующем году «мы будем отмечать 100-летие 
со дня ВОСР». Далее автор сообщила, что «впервые в 
истории в СССР были построены основы социализма, 
ликвидированы эксплуатация и национальный гнет, 
реализованы права на труд, отдых, бесплатное жилье 
и лечение, получение жилья, обеспеченную старость, 
личную безопасность». З.Скачкова уверяет, что «в 
кратчайшие исторические сроки страна вышла на 
передовые рубежи в области образования, науки, куль-
туры, промышленности, постоянно шло повышение 
жизненного уровня советских людей». А в основе 
успехов социалистического строя – «общественная 
собственность на средства производства, Советская 
власть трудящихся, дружба народов, коллективизм, 
плановость народного хозяйства».

И куда же подевалась такая могучая и передовая 
социалистическая страна? «В 1991 году социализм в 
СССР потерпел поражение», – констатирует Зинаида 
Михайловна. Что же произошло? «Поражение было 
вызвано комплексом факторов», – «развернуто и 
доходчиво» объясняет автор. И называет, видимо, 
главный: «Разрушительную роль сыграли развернув-
шие антисоветскую клеветническую кампанию сред-
ства массовой информации, которые были переданы 
государственно-партийной верхушкой в руки врагов 
социализма».

Во-первых, хочется попросить автора все-таки 
назвать фамилии товарищей из государственно-
партийной верхушки, которые передали госСМИ в 
руки врагов. «Враги социализма» также имеют свои 
фамилии и имена. Так назовите и их! Можно будет 
проследить за их нынешней судьбой, чтобы сделать 
некоторые выводы.

Во-вторых, что же это за великая и могучая стра-
на, сокрушившая хребет нацизму, которая развали-
вается оттого, что пишут в газетах и говорят по теле-
визору? Например, ни одна страна западного мира 
(вечного конкурента СССР) не развалилась оттого, 
что там СМИ принадлежат разным политическим 
группам, а значит, говорят часто противоположные 
вещи.

В-третьих, в любом государстве существует пра-
вовая ответственность за клевету, оскорбление и 
недостоверные сведения. Напомните нам, сколько 
заявлений вы подали на клеветников в начале 1990-х 
в милицию, сколько исков направили в отношении 
них в суды? Если ни одного – значит, то была не 
клевета, а всего лишь мнение людей, не согласных с 
вами. Не путайте, как говорится, хрен с редькой.

В-четвертых, государственно-партийная верхуш-
ка, которая, по-вашему, предала идеалы социализма, 
прилетела не с Луны, даже не из Вашингтона, она – 
плоть от плоти вашей социалистической Системы, 
заложенной тов.Лениным. Как вы работали с кадра-
ми – такую верхушку и получили!

В-пятых, эта верхушка, очевидно, пыталась как 
раз-таки спасти ваш социализм, самих себя, потому 
что общество устало от лжи и унизительного дефи-
цита товаров, плохой медицины, невозможности 
посмотреть мир. Когда спасти социализм не получи-
лось, верхушка быстренько превратила страну в оли-
гархическую – обеспечила «кусок» своим друзьям, 
«смотрящим за бизнесом», детям, любовницам. Эти 
люди – ваши воспитанники – бывшие несгибаемые 
коммунисты, задорные комсомольцы, хладнокров-
ные силовики.

Ваш кумир Ленин, давая характеристику царской 
власти, говорил о ней, что она – стена, но стена гни-
лая, которую ткни – и развалится. Такой же «гнилой 
стеной» оказался и СССР.

Вы пишете об успешном строительстве социализ-
ма в Китае, Вьетнаме, на Кубе. А вы знаете, сколько 
в первых двух странах долларовых миллиардеров? У 
них только вывеска «социалистическая», а начинка 
давно капиталистическая. Куба также плавно дрей-
фует туда, откуда ушла. Тем более что к власти в 
США пришел «социалист» Трамп.

Говорить о том, что СМИ способны разрушить 
страну, – это значит говорить, что Кричевский район 
развалили не бездарные чиновники со своими при-
хлебалами, а газета «Вольны горад».

Правда в том, что бюрократический социализм 
СССР не выдержал экономической конкуренции с 
капитализмом. И пал смертью храбрых. А продер-
жался 70 лет лишь за счет продажи «врагам» нефти, 
газа, леса, других ресурсов.

И вопрос З.Скачковой на засыпку: какой поли-
тический строй, по-вашему, сейчас в Турции и 
Беларуси?

г.Кричев.

Яна паднімала сцяг Незалежнасці Беларусі
Наступны, 2017-ы, год – наскрозь юбілейны. 500 гадоў Бібліі Скарыны, 500 гадоў Рэфармацыі, вялікія даты выбітных гістарычных дзеячаў…

Але адзін юбілей стаіць асабняком. Гаворка пра 100-годдзе Беларускай Хрысціянскай Дэмакратыі – партыі, якая ў міжваенны час ХХ стагоддзя падняла сцяг  
незалежнасці Беларусі, аплаціла ідэю вольнай краіны на біблейскіх прынцыпах жыццямі дзясяткаў сваіх сябраў і была выкраслена з падручнікаў па гісторыі.  

Імёны Адама Станкевіча і Вінцэнта Гадлеўскага, Фабіяна Абрантовіча і Язэпа Германовіча, Кастуся Стаповіча і Адама Дасюкевіча, Вячаслава Багдановіча і  
Адольфа Клімовіча, Паўла Карузы і Браніслава Туронка ў савецкія часы замоўчваліся, БХД кляймілася як “буржуазная клерыкальна-нацыяналістычная сіла”,   

а яе газета “Крыніца”, супастаўная  паводле ўплыву на беларускае грамадства ў 1920–1930-х гадах  з “Нашай Нівай” пачатку стагоддзя, была асуджана на спецхраны.
Між тым БХД 1917–1939 гадоў проста аднаўляла ідэю народаўладдзя на  аснове хрысціянскіх каштоўнасцяў – ідэю, якой на працягу тысячы гадоў беларускай гісторыі  

былі адданы Еўфрасіння Полацкая, Францішак Скарына, Канстанцін Астрожскі, Леў Сапега, Тадэвуш Касцюшка, Кастусь Каліноўскі, Францішак Багушэвіч…
З мэтай запоўніць белыя плямы драматычнай і бліскучай гісторыі цэлай плеяды беларускіх незалежнікаў да 100-годдзя БХД  

я хачу прапанаваць чытачам “Народнай Волі” серыю артыкулаў пра хрысціянскую дэмакратыю.

Хрысціянская 
дэмакратыя як 

палітычная ідэалогія
Вытокі хрысціянскай 

дэмакратыі, як мы бачым з 
самой яе назвы, бяруць свой 
пачатак з Асобы Богачалавека 
Ісуса Хрыста.

Часам можна пачуць мерка-
ванне: Хрыстос і палітыка несу-
мяшчальныя. Гэта не так.

Ісус як Госпад, а значыць, і 
Валадар, пачынае ажыццяўляць 
сваю ўладу Царства нябеснага 
над сэрцамі людзей ужо тут, на 
зямлі. 

Ісус падчас свайго зямно-
га шляху адкрыта ўсталёўваў 
палітычныя прынцыпы і дак-
трыны: ад лідарства як служэн-
ня, адказнасці і самакіравання  
ажно да ўплаты падаткаў.

Ісус не імкнуўся да 
палітычнага першынства як 
самамэты, але ператвараў дзяр-
жавы і грамадствы мацней, чым 
любы палітык за ўсю гісторыю 
чалавецтва.

Нарэшце, Ісус быў асуджа-
ны на смерць паводле выключ-
на палітычнага абвінавачання 

–  “замах на ўладу кесара”.
З хрысціянскага гледзішча, 

усё наша сённяшняе жыц-
цё – чаканне і падрыхтоўка 
да ўсталявання Валадарства 
Уваскрослага Хрыста.

У якасці доказу палітычнага 
патэнцыялу вучэння Ісуса 
Хрыста прывядзём прынамсі 
10 цытат з Евангелля, якія 
відавочна змянілі тэорыю і 
практыку цэлых пакаленняў 
грамадстваў і дзяржаў на праця-
гу апошніх 2000 гадоў чалавечай 
гісторыі.

10 выслоўяў Ісуса 
Хрыста, якія зрабілі 
велізарны ўплыў на 
сусветную палітыку

1.“Аддавайце кесару кеса-
рава, а Богу – Божае” (Мацвея 
22:21). Юрысдыкцыя дзяржавы, 
падаткі.

2.“Ад кожнага, каму шмат 
дадзена, шмат і патрабуецца, 
і каму шмат даверана, з таго 
болей і зышчуць” (Лукі 12:48). 
Адказнасць.

3.“Не думайце, што Я 
прыйшоў парушыць закон 

альбо прарокаў: не парушыць 
прыйшоў Я, а здзейсніць” 
(Мацвея 5:17). Строгае выканан-
не закона.

4.“Хто хоча між вамі боль-
шым быць, хай будзе вам слу-
гою” (Мацвея 20:26). Кіраванне 
як служэнне.

5.“Бо вось, Царства Божае 
ўнутры ў вас ёсць” (Лукі 17:21). 
Хрысціянская палітыка пачына-
ецца з сэрца.

6.“І як хочаце, каб з вамі 
рабілі людзі, так і вы рабіце з 
імі” (Лукі 6:31). Прынцып агуль-
нага дабра.

7.“Што вы сказалі ў цемры, 
тое ўчуецца на святле, і што 
казалі на вуха ўсярэдзіне дома, 
тое будзе абвешчана з дахаў” 
(Лукі 12:3). Свабода слова.

8.“Найболей шукай-
це Царства Божага, і гэта ўсё 
дадасца вам” (Лукі 12:31). 
Хрысціянскія прынцыпы як 
аснова.

9.“Хто паставіў Мяне судзіць 
альбо дзяліць вас?” (Лукі 12:14). 
Самакіраванне, субсідыярнасць.

10.“Калі застанецеся ў сло-
ве Маім, дык вы сапраўды Мае 
вучні. І спазнаеце праўду, і  

праўда зробіць вас свабоднымі” 
(Яна 8:31-32). Свабода – у 
Хрысце.

Такім чынам, тыя беларусы, 
якія  падымаюць бел-чырвона-
белы сцяг, маюць поўнае 
права лічыць белую палатніну 
з крывёй укрыжаванага і 
ўваскрослага Хрыста сімвалам 
як веры, так і дабраславёнага 
Богам народаўладдзя.

 Айцы Царквы, 
хрысціянскія мысліцелі 

сярэднявечча  
і Новага часу

На тэалагічнае і філасофскае 
абгрунтаванне хрысціянскай 
дэмакратыі найбольшы ўплыў 
аказалі вядучыя хрысціянскія 
мысліцелі нашай эры:  айцец 
Царквы Святы Аўрэлій Аўгусцін 
(354–430 гг.), вядучы каталіцкі 
багаслоў Тамаш Аквінскі (1225–
1274 гг.) і адзін з заснавальнікаў 
евангельскага (пратэстанцкага) 
руху Жан Кальвін (1509–1564). 
Ідэі Аўгусціна, выказаныя ў фун-
даментальнай працы “Пра Горад 
Божы”, вучэнне Аквінскага, пры-
нятае як інтэлектуальная плат-

форма каталіцкім Касцёлам, і 
“пратэстанцкая этыка”, распра-
цаваная і ўвасобленая ў жыццё 
Жанам Кальвінам, сталі падмур-
кам для ідэолагаў  хрысціянскай 
дэмакратыі Новага часу – такіх 
як Абрахам Кёйпер (1837–1920), 
Жак Марытэн (1882–1973), 
Эмануэль Мунье (1905–1950) і 
іншых. 

Многія еўрапейскія 
дзяржавы і грамадствы IV– 
XVIII стст. нясуць у сва-
ёй палітычнай архітэктуры 
яўныя прыкметы практыч-
най хрысціянскай дэмакратыі. 
Дамінаванне хрысціянскіх 
каштоўнасцяў і шырокі 
сацыяльны ўплыў цэркваў 
арганічна дапаўняліся гарадскім 
самакіраваннем, цэхавымі 
супольнасцямі, моцнымі 
сямейнымі традыцыямі, 
развіццём таварна-грашовых 
рынкавых адносін адначасо-
ва з сістэмай дабрачыннасці і  
сацыяльнага абавязку.

Перспектыўнай хрысціянска-
дэмакратычнай мадэллю было, 
да прыкладу, Вялікае Княства 
Літоўскае XV–XVI стагоддзяў. 
Падставовая дэмакратычнасць 

(вечавыя традыцыі, падзел галін 
улады, выбары вялікага князя, 
Магдэбургскае права, магутнасць 
пласта “люду паспалітага”, соймы 
і соймікі, Паны-рада) гарманічна 
спалучаліся тут з хрысціянскай 
этыкай як грамадскай і  
сацыяльнай нормай. Каталіцкія 
ордэны, праваслаўныя брацтвы і 
пратэстанцкія зборы адыгрывалі 
ролю своеасаблівых палітычных 
партый, у магістратах буйных 
гарадоў кіраванне адбывала-
ся паводле міжканфесійнай 
ратацыі, квітнелі, як бы 
зараз сказалі, плюралізм ды 
персаналізм, а найважнейшыя 
пытанні вырашаліся шляхам 
галасавання. Больш падрабяз-
на хрысціянска-дэмакратычны 
феномен цывілізацыі ВКЛ мы 
разгледзім у наступным раздзеле 
кнігі. 

(Працяг  
у наступных 

выпусках 
тэматычнай 

паласы 
“Пошта”.)

Павел 
СЕВЯРЫНЕЦ.

Для ўлады намёк: 
 мяжу – на замок

Кіраўніцтва Баранавіцкага цэха па перапрацоўцы рыбы 
на ўвесь працоўны дзень зачыняла на замок рабочае памяш-
канне, каб людзі не маглі адтуль выйсці.
Чаму патрапіла краіна
У крызіс?
Бо ў працоўных мас
Зусім кульгае дысцыпліна,
Анархія ў рабочы час!
І дакумекала начальства,
Чаму працуе дрэнна цэх:
Курыць выходзяць 

людзі часта,
Таму і плён – курам на смех.
Што памагло б дабіцца мэты?
Кантроль узмоцнены! Але ж
Усіх, хто смаліць цыгарэты,
Не зловіш і не прыкуеш.
Дык трэ шукаць 

другія меры…
І вось знайшлі – 

сумненні ўбок:
На цэлы дзень у цэху дзверы
Браць неабходна на замок.
Прычым замок не адмыкала

Начальства нават у абед:
Няхай прыносяць 

з дому сала,
Хто можа – набярэ катлет.
А каб не крылі людзі матам
(Наш цэх, маўляў, 

накшталт турмы),
Сцяну аздобілі плакатам:
“Мы – не рабы! 

Рабы – не мы!”
* * *

Мы ўсе, на жаль, прызнаць 
павінны
(Хоць гэта – 

быццам страшны сон),
Што людзі з нашае краіны
Бягуць на працу за кардон.
Во будзе, мусібыць, пацеха,
Калі ў кагось дапетрыць клёк
Граніцу, як і дзверы цэха,
Узяць таксама на замок…  

Занятак варты –  
гуляць у карты 

У беларускіх школах збіраюцца факультатыўна ўвесці 
гульню ў шахматы.

Беларус Аляксей Бойка на покерным турніры на Мальце 
выйграў 355.700 еўра.
Вучыцьмем зараз 

вучняў школ
І, можа, нават дашкалят
Не забіваць у браму гол –
На дошцы ставіць шах і мат.
Той выбар простага прасцей,
І ён, канешне, неблагі,
Бо, безумоўна, для дзяцей
Важней не ногі, а мазгі.
Але на гэта я скажу
Таму, хто ў нас трымае руль:
Імкнуцца збегчы за мяжу
“Мазгі разумныя” адсюль.
Узяць хоць Смірына Іллю:
Ні для каго ўжо не сакрэт,
Што на Святую збег зямлю.
А Гельфанд збег за ім услед.
Выходзіць, калі хтосьці з нас
Удала робіць шах і мат,
Дык для людскіх астатніх мас
Карысці з гэтага няшмат.

Затое з карт харошы толк
Усе мы можам мець, сябры!
І я не глупства тут натоўк,
Не наплявузгаў вам муры.
Вунь беларускі маладзён
У  покер выйграў ладны куш.
І жонка хваліцца, што ён
З-за гэтага харошы муж.
Хачу, каб вы дапяць маглі,
У бок які я зараз гну:
Усім нам будзе лепш, калі
Падатак сплаціць у казну.
Дык, можа, з гэтае пары
Не шахматы падсоўваць варт
На ўроках нашай дзетвары,
А выдаваць калоду карт?

* * *
У чым жа фельетона соль?
Хай знае нават немаўля: 
Мацнейшы картачны кароль
За шахматнага караля…

БЕЗ ГРЫФА “САКРэТНА”

Яны падштурхнулі Лукашэнку 
да змены сімволікі

Час ад часу люблю пакорпацца ў 
сямейным архіве. Апошні раз вырашыў 
пагартаць старонкі старых газет, 
часопісаў. І выпадкова натрапіў на 
друкаваныя звароты вялікай групы 

дэпутатаў Вярхоўнага Савета Рэспублікі 
Беларусь 12-га склікання да прэзідэнта 
краіны А.Р.Лукашэнкі, у якіх яны 
негатыўна ставяцца да тагачаснай 
дзяржаўнай сімволікі – герба “Пагоня” 

і бел-чырвона-белага сцяга. Адначасова 
прапануюць пазбавіць беларускую мову 
статуса адзінай дзяржаўнай.

Вось прозвішчы тых, каму мулялі 
нацыянальна-гістарычныя святыні:

М.Качан
Б.Гетц
В.Шукшын
А.Саенка
У.Крышталевіч
П.Папоў
Г.Бабарыкіна
І.Ціханаў
Б.Савіцкі
М.Даменікан
У.Скрыцкі
З.Пянькова

М.Сапранецкі
М.Сасноўскі
М.Копач
В.Пыцуха
В.Сарокін
А.Усціновіч
П.Мінчанка
А.Шыдлавец
Я.Хамцэўнікаў
А.Траццякоў
М.Якубец
С.Ціткоў

Р.Самусевіч
П.Катушкін
А.Пазюмка
Л.Прывалаў
У.Герасімаў
А.Новікаў
М.Лакцюшын
М.Дамашкевіч
А.Малахоўскі
М.Гарэлік
А.Вайцешык
У.Новікаў

М.Канюшык
В.Марозаў
П.Скарабагацька
У.Кулакоў
В.Паўлаў
Н.Ізвалава
А.Абухоў
А.Кічкайла
А.Авечкін
А.Піскуноў
В.Шкурко
М.Судас
М.Грынёў

А.Сіўчыкаў
Г.Яскевіч
В.Чырун
М.Жукоўскі
А.Жук
М.Дземянцей
А.Дубоўскі
А.Сакалоў
Я.Радзецкі
М.Веслаухаў
У.Урэнюк
І.Цітоў
Г.Чэх

Б.Шылько
І.Цярэшка
М.Гушаль
І.Нялюбік
А.Кузмянкоў
В.Борыс
І.Трусаў
В.Трафіменка
А.Камай
М.Коваль
М.Скарынін
Я.Бачароў

Сярод тых, хто падштурхоўваў 
А.Лукашэнку да вяртання фактычна 
савецкай (крышачку змененай) сімволікі, 
у асноўным дэпутаты ад праўладных 
ветэранскіх арганізацый – М.Качан, Б.Гетц, 
У.Крышталевіч, П.Папоў, Г.Бабарыкіна, 
В.Марозаў, Н.Ізвалава, М.Жукоўскі і 

іншыя. Некаторыя з падпісантаў на той час 
працавалі на высокіх партыйных і гаспа-
дарчых пасадах – М.Даменікан, С.Ціткоў, 
П.Катушкін, М.Дамашкевіч, А.Вайцешык, 
У.Кулакоў, А.Кічкайла, М.Грынёў, 
М.Дземянцей, А.Жук, Я.Радзецкі, І.Цітоў, 
Г.Чэх, І.Цярэшка, В.Борыс, А.Камай…

Добрая палова з падпісантаў ужо, на 
жаль, спачывае на іншым свеце. Лепш было 
б, калі б яны дачакаліся вяртання бела-
русам і бел-чырвона-белага сцяга, і герба 
“Пагоня”. Менавіта за гэта шчыруе сёння 
маладое пакаленне, за якім – будучыня.

Арсен КУЖАЛЕВІЧ.

ПРАПАНОВА

Беларусы замежжа, 
вяртайцеся на Бацькаўшчыну!

Даўно пара звярнуць 
сур’ёзную ўвагу на тое, што 
многія нашы лепшыя хлопцы і 
дзяўчаты з’язджаюць за мяжу. 
Уладам нявыгадна пра гэта гава-
рыць, паколькі менавіта з-за іх 
недальнабачнай палітыкі адбы-
ваецца масавы адток моладзі. 
Чамусьці не б’юць у званы і 
палітычныя партыі, грамадскія 
аб’яднанні, незалежныя сродкі 
масавай інфармацыі.

А праблема стаіць настолькі 
востра, што ставіць пад пагро-
зу будучыню Беларусі. Лічыце, 

размываецца генафонд нацыі. 
Калі самая адукаваная, най-
лепш выхаваная моладзь пакідае 
Радізму, то хто будзе праз дзе-
сяць-дваццаць гадоў рухаць 
прагрэс, укараняць і развіваць 
новыя тэхналогіі, займацца сель-
скай гаспадаркай, прамысловас-
цю, навукай?

Дзяржава павінна кінуць 
кліч: беларусы замежжа, вяртай-
цеся на Бацькаўшчыну, вас чакае 
Радзіма! Вядома ж, для гэтага 
трэба стварыць усе ўмовы.

Вольга СІДАРЦАВА.

ДАЛЁКАЕ-БЛІЗКАЕ

Да вяселля зажыве…
Калі мне было тры гады, я, 

помню, бегла за кімсьці ў дварэ. 
Жылі мы тады ў маленькім 
ваенным гарадку ў Польшчы. 
Я ўпала і разбіла каленку. 
Мне падалося, што каленка 
ператварылася ў крывавы 
жах (праўда, мая мама потым 
лічыла гэта невялічкай ранкай). 
Нейкі хлопчык, старэйшы за 
мяне, крыкнуў услед: “Нічога! 
Да вяселля зажыве!”

Я, канечне, ведала, што 
мае бацькі жанаты, і бачыла 
здымкі з іх вяселля, але з 
думкай аб гэтай з’яве як аб 
чымсьці рэальным, што можа 
адбывацца ў рэчаіснасці, 
у той момант сутыкнулася 
ўпершыню. У маім уяўленні 
паўстала велічэзная падзея, 
якая перамагае любую 
непагадзь і ўстанаўлівае 
справядлівасць ва ўсім свеце. 
Нават рана ўжо не падавалася 
такой страшэннай. Памятаю, як 
ішла з акрываўленай каленкай 
вакол дома, шукаючы свайго 
сябра, і думала пра вяселле. 
Будучае зачароўвала. А сцяна 
дома нязменна прыводзіла да 
майго пад’езда, дзе мяне чакалі 
мама, тата, смачная вячэра...

Гадоў праз дваццаць пяць 
пасля таго я ішла па рынку, дзе 
шукала што-небудзь смачнае 
для вячэры, і ўбачыла, як 
мужчына гадоў пяцідзесяці 

пяці раптоўна спатыкнуўся 
і ўпаў. Увесь яго твар быў у 
крыві. Яна збягала і падала на 
асфальт. Праз колькі хвілін 
я палівала яму на рукі ваду 
і падавала сурвэткі, а ён, з 
удзячнасцю прымаючы маю 
дапамогу, прамовіў: “Дзякуй! 
Да вяселля зажыве”. Як старая 
знаёмая прыйшла да мяне 
зноў гэтая фраза. Мужчына, 

ачомаўшыся і прывёўшы сябе 
ў парадак, пайшоў дадому. А 
я стаяла і, гледзячы яму ўслед, 
думала: спадзяюся, яго дома 
хтосьці чакае.

Ёсць меркаванне, што 
“да вяселля зажыве” шапталі 
хлопцы на вуха вясковым 
цнатлівым дзяўчынам у тых 
выпадках, калі хацелі раней 
часу, як казалі тады, задраць 

ім спадніцу. Але зараз гэтае 
выслоўе ўжываецца як 
нявіннае суцяшэнне для тых, 
хто параніўся.

Слова добрае, калі яго ёсць 
каму сказаць. А яшчэ добра, 
калі ёсць да каго бегчы на 
злом галавы, ёсць з кім падаць, 
узнімацца і смяяцца з сябе.

Марына БУТКЕВІЧ.
Фота аўтара.

Элитный островок
Где в Минске учатся дети из семей  

иностранных дипломатов и бизнесменов?
ООО "Ирвинга группа" УНП 191751509

ООО "Ирвинга группа" УНП 191751509

Информация об этой школе 
практически никогда не попада-
ет в СМИ, хотя международная 
школа QSI International School 
of Minsk – единственное учеб-
ное заведение в нашей столице 
для детей из семей дипломатов 
и вообще иностранцев. Правда, 
этим летом на одном сайте про-
мелькнул намек на конфликт 
(но без какого-либо внятного 
продолжения): эта школа вро-
де бы самовольно огородила 
прилегающий к ней сквер забо-
ром, и жители заволновались, 
смогут ли они беспрепятствен-
но гулять там, как привыкли. 
Администрация школы завери-
ла: смогут. А калитки с замками –  
это для отпугивания бомжей.

В просторечии эту шко-
лу называют американской, 
совершенно точно, между про-
чим, указывая адрес ее базо-
вой аккредитации, своего 
рода материнскую плату этого 
учреждения образования. Хотя 
главный офис международной 
школы находится в Любляне 
(Словения), основные педагоги-
ческие кадры, учебная програм-
ма и многие другие материалы 
поставляются из США. 

В Минске QSI International 
School of Minsk работает с  
1993 года. В тот первый год в 
ней училось всего 10 человек, и 
располагалась она в одном зда-
нии с обычной средней школой 
Минска. Теперь «американка» 
живет в отдельном особняке 
за высоким забором в частном 
секторе, который именуется у 
нас Сельхозпоселком. Первый 
раз я приехала туда без пред-
варительного звонка – и напрас-
но. Пятница, время после трех 
дня, в школе уже якобы никого. 
«А вы сообщите о моем визи-
те руководству... Меня  устроит 
даже разговор с секретарем! По 
городскому телефону никто не 
отвечает целый день», – проси-
ла я как можно более ласково 
охранника. «Я знаю свои обя-
занности!» – услышала в ответ, 
собственно, вполне ожидаемый 
текст от «человека с ружьем». 
И, немного раздраженный моей 
непонятливостью, охранник 
отдал мою визитку обратно. К 
счастью, не поленился, написал 
правильный номер телефона 
приемной на обратной стороне. 
По нему и дозвонилась, и дого-
ворилась о будущем визите.

Директор школы Майкл 
Петтерш (Michael Pettersch) не 
выразил каких-либо конкретных 
чувств при встрече с белорус-
ским журналистом – на службе 
как на службе. Мы расположи-
лись в его кабинете, в комна-
те, сказала бы я, без стиля. Она 
украшена детскими рисунками, 
поделками, и мне это показа-
лось немного сентиментальным. 
Но, оказывается, в международ-
ной школе есть группы яслей и 
детского сада. Сюда принимают 
детей с 2 до 17 лет. Это целый 
детско-юношеский комбинат, 
как сказали бы мы. 

Сегодня в международной 
школе Минска 154 ученика. 
Много учащихся прибыло за 
последние 5 лет, уточняет госпо-
дин Петтерш. Тем не менее в 
масштабах QSI учебное заведе-
ние в Минске считается неболь-
шим, для каждого класса – всего 
одна комната, где занимаются 
от 5 до 16 человек. Первая аме-
риканская школа за границей 
была основана в Йемене в 1970-х  
годах, продолжает рассказ 
директор. После распада СССР 

американские школы стали 
образовываться во всех бывших 
советских республиках. А из-за 
ситуации в Йемене, где началась 
война, главный офис из Азии 
перенесли в Европу, в Любляну.

Кто здесь работает, препо-
дает? Американскую программу 
преподают в основном амери-
канцы и канадцы – им предпо-
чтение. Может работать, напри-
мер, индус, но с условием: он 
окончил университет в США. 
И все классные руководители 

– американцы. А вот музыку, 
ИЗО, физкультуру преподают 
белорусские учителя. И техниче-
ские работники – минчане.

Сейчас в минской между-
народной школе учатся дети 
из посольских семей Польши, 
Индии, Германии, Австрии, 
Украины – всего из 20 стран. 
А также из России, хотя они и 
не относятся к дипкорпусу. Они 
посещают группу детского сада, 
но потенциально могут учиться 
и дальше – все-таки иностран-
цы. По закону школа не имеет 
права принимать только бело-
русских детей. Майкл Петтерш 
сказал, что сожалеет об этом. 
Потому что, бывает, родители 
приезжают в страну лишь на 
пару месяцев. И, если бы в шко-
ле училась какая-то доля бело-
русских ребят, они, как местные, 
могли бы дать приезжим свер-
стникам реальное представле-
ние о нашей стране. А так – 
замкнутая среда… Некоторые, 
возможно, так и уезжают с 
шаблонными представлениями 
о Беларуси, которые они почерп-
нули из своих родных СМИ. 
Там постоянно транслируется 
мысль, что Беларусь – закры-
тое государство, где трудно 
вести нормальную жизнь. Хотя, 
если семья живет здесь долго и 
дети начинают ходить в город-
ской бассейн, играть в больших 
командах в футбол, то они сами 
чувствуют, что в стране ком-
фортная, размеренная жизнь. Да 
и школа возит детей на экскур-
сии. Этим летом выезжали на 
Браславские озера.

Сам Майкл Петтерш также 
пребывал в тисках негативного 
образа, прежде чем приехать на 
работу в Минск. К счастью, его 
теща (она родилась в США, но 
имеет украинские корни), а также 
приятели из Восточной Европы 
помогли справиться с недовери-

ем к Беларуси. Даже 
доктор, которая 
принимала в США роды у жены 
Майкла, и та постаралась, как 
могла, подготовить директора к 
служебной командировке, так 
как закончила Медуниверситет 
в Минске. Но впечатления, кото-
рые дают американские СМИ о 
Беларуси, не самые положитель-
ные, выбирая выражения помяг-
че, подтвердил мой собеседник. 
«И это так действовало на нервы, 
что нам было страшно ехать 
сюда с  маленьким ребенком на 
руках, – сказал Майкл. – Но ког-
да на второй день после приезда 
мы пошли на озеро, то поняли, 
что здесь приемлемое, комфорт-
ное место для жизни. – И даль-
ше добавил: – А если сравнить 
с Йеменом… Там вообще школа 
закрылась из-за войны».

Ну, если центр Европы начи-
нать сравнивать с Юго-Западной 
Азией… Впрочем, моя ирония 
осталась без комментариев.

Подошли к щекотливому 
вопросу об оплате учебы. Здесь 
директор ушел в глухую обо-
рону, и сумму узнать мне не 
удалось. Но она, как говорили 
мне компетентные источники, 
немалая. Хотя вряд ли это бьет 
по карману дипломатов – за них 
часто платит МИД их государ-
ства частично или даже полно-
стью. К тому же конкретную 
сумму назвать трудно, потому 
что все зависит от индивиду-
альной ситуации. Кто-то зани-
мается музыкой, кто-то нет… 
Единственное, что сказал дирек-
тор: «За пребывание здесь двоих 
своих детей я, например, плачу 
столько же, сколько платил бы 
и няне». Около тысячи долла-
ров в месяц, предположила я. 
Ответом было молчание. Ах, да, 
о деньгах, финансах, расходах 
– это же у них, американцев, 

неприлично спрашивать.
Следующим камнем прет-

кновения в беседе стала моя 
просьба провести по зданию 
школы. Директор отказал, так 
как родители детей – офици-
альные лица, они достаточно 
чувствительны к публично-

сти. Были случаи, объяснил 
он, когда ребенок неудачно 
выступит перед журналистом, 
что-то неловкое скажет, потом 
это становится достоянием 
общественности, и проводятся 
ненужные параллели с поло-
жением родителей. Журналист 
(и вообще посторонний) 
может осмотреть школу толь-
ко с согласия родителей всех 
учащихся, которым накану-
не отсылают оповестительные 
письма. То же касается и фото-
графирования. Это стандарт 
для всех общеобразовательных 
школ Америки.  Так что сним-
ки, которые вы видите в газе-
те, взяты нами с официально-
го сайта International School of 
Minsk. Мистер Петтерш очень 
удивился, что в Беларуси мож-
но вместе с директором или 
завучем спокойно пройтись по 
классам, познакомиться с уча-
щимися, сфотографироваться, 
если ребята сами не против. В 
США, как я уже говорила, дру-
гой стандарт. 

Перешли на безобидную 
тему – о питании. В междуна-
родной американской школе 
дети едят два раза в учебный 
день, меню составляется в соот-
ветствии с рекомендациями 
комитета по здоровому образу 
жизни США. Родители довольно 
часто проверяют меню, и адми-
нистрация прислушивается по 
возможности к пожеланиям. Но 
семьи дипломатов привыкли к 
международным перемещениям, 
они достаточно лояльны к раз-
нообразным кулинарным вку-
сам. Хотя если есть предпочте-
ния, связанные с религиозными 
убеждениями, то дети могут 
принести в школу свою еду. 

Елена МОЛОЧКО.

КОРОТКО
Социал-демократы победили 

либералов 
На парламентских выборах в 

Румынии уверенно побеждает Социал-
демократическая партия, а ее основной 
соперник, Национал-либеральная партия, 
получила вдвое меньше голосов.

Третье место занял сформированный 
в 2016 году «Союз спасения Румынии». 
Партия, позиционировавшая себя как 
антикоррупционное движение, преодолела 
5-процентный барьер и впервые войдет в 
румынский парламент. 

Патовая ситуация 
По предварительным данным, на досроч-

ных выборах в парламент Македонии пра-
вящая националистическая партия ВМРО-
ДПМНЕ и оппозиционные социал-демокра-
ты набрали почти равное число голосов. Обе 
партии заявляют о победе.

Что изменится в Конституции 
Киргизии

Около 80 процентов участников 
референдума о внесении изменений в 
Конституцию Киргизии поддерживают дан-
ную инициативу. Инициаторами изменений 
стали лидеры пяти из шести парламентских 
фракций, их инициативу поддержал прези-
дент страны. Планируется внести 36 изме-
нений в 24 главы и преамбулу Конституции. 
Авторы поправок предлагают, в частности, 

усилить полномочия премьера, предоста-
вив ему право решать кадровые вопросы, 
и позволить членам парламента сохранить 
депутатский мандат в случае их перехода на 
работу в правительство.
В Италии будет новый премьер?

Президент Италии Серджо Маттарелла  
предложил главе Министерства иностран-
ных дел страны Паоло Джентилони возгла-
вить правительство. 

62-летний Джентилони занимал пост 
министра с 1 ноября 2014 года.

 Захват Пальмиры
Сирийские власти признали захват 

Пальмиры боевиками группировки 
«Исламское государство». Правительство 
Асада обещает сделать все, чтобы выбить 
джихадистов из этого древнего города. В 
Совете Федерации России потерю Пальмиры 
назвали «тяжелым ударом».

КТО ЕСТЬ КТО

Шавкат Мирзиёев –  
президет Узбекистана

НЕОБЫЧНЫЙ ПРОЕКТ

В Челябинске запущен проект «Корова 
на балконе». Фермеры предлагают горожа-
нам купить у них корову, чтобы каждый 
день получать от нее молоко.

Идея «Коровы на балконе» родилась не 
от хорошей жизни.

– Сами знаете, как сегодня тяжело фер-
меру реализовать свою продукцию, в сети 
выйти практически невозможно, – объяс-
няет ее автор Валентин Павлов, руководи-
тель фермерского кооператива «Уральская 
сила». – Да и некогда ему этим заниматься. 
А городским жителям тяжело найти каче-
ственную продукцию.

Задумка такая: горожанин, конечно, на 
балконе корову держать не должен. Он пла-
тит за нее 60 тысяч рублей, после чего бурен-
ка остается в хозяйстве у фермера. Но с это-
го дня ее новый владелец начинает получать 
молочные продукты – это может быть три 

литра молока в день или сделанные 
из него масло и творог. Даже зимой 
коровы дают по 12–15 литров молока, 
поэтому хватит всем – и покупателю, и 
фермеру. По факту получается, что, купив 
корову, горожанин берет молочку оптом на 
несколько лет вперед. Если корова отелится, 
теленок достанется фермеру. Аргумент кота 
Матроскина «если молоко наше, то и теле-
ночек тоже наш», увы, не работает.

«Корову на балконе» уже завели поряд-
ка 20 челябинских семей. В основном это 
многодетные, которые больше прочих тра-
тят на молочные продукты и не могут без 
них обходиться. Буренку по проекту при-
обрел также детский дом. Молочную про-
дукцию владельцам доставляют прямо на 
порог квартиры.

Пока возможности проведать свою 
буренку у владельцев нет, но в будущем 

авторы про-
екта хотят 
сделать так, 
чтобы они 
могли приехать 
в хозяйство, убе-
диться, что с их лич-
ной коровой все в порядке, 
погладить ее и, может быть, 
даже подоить.

В супермаркете такой опыт не 
получишь, а «на балконе» – пожа-
луйста.

Ольга КУЗНЕЦОВА.
«Собеседник».

В Челябинске горожане покупают коров
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БЕЗ РУЖОВЫХ АКУЛЯРАЎ РЕГиСТРАТУРАПРЕМЬЕРА

Надо ли белорусам бояться  
гонконгского гриппа?

В российской прессе появились статьи-ужастики: в этом сезоне ожидается  
сильнейшая за последнее время эпидемия гриппа, пик которой наступит  

в зимний период. Прогнозируется вспышка гонконгского гриппа,  
против которого якобы у населения нет иммунитета.  

Данный вирус называют смертоносным.
Насколько серьезно можно относиться к таким прогнозам?  

Последние несколько лет грипп, можно сказать, щадит белорусов.  
Эпидемий нет, смертельных осложнений тоже. Или это все-таки та болезнь, 

которую всегда надо встречать во всеоружии?
Ликбез о гриппе для наших читателей мы попросили провести 

 руководителя Национального центра по гриппу, кандидата медицинских наук, 
доцента Наталию ГРИБКОВУ.

– Наталия Васильевна, 
что такое «гонконгский 
грипп», которым уже стали 
пугать население? Какова 
вероятность того, что он 
придет в Беларусь в этом 
сезоне?

– Грипп относится к так 
называемым неуправляемым 
инфекциям, что определяется 
рядом факторов. Например, 
способность вновь возни-
кать в результате мутаций 
вирусов, активно переда-
ваться от человека челове-
ку. Распространению гриппа 
могут способствовать непо-
года, наличие сопутствующих 
заболеваний, другие факто-
ры. Поэтому долгосрочные 
прогнозы по гриппу могут 
не совпадать с эпидемиче-
ской ситуацией в конкретный 
момент эпидсезона. Если это 
случается, прогнозы коррек-
тируются.

Что касается «гонконг-
ского вируса»… Дело в том, 
что вирусы субтипа A(H3N2), 
получившие название по 
месту их первого выделения 
«Гонконгский вирус гриппа», 
в силу изменения типа гемаг-
глютинина оказались новыми 
для иммунной системы чело-
века и в 1968 году вызвали 
очередную пандемию гриппа. 
С того времени вирусы дан-
ного субтипа в сочетании с 
другими вызывают эпидемии 
разной степени интенсивно-
сти. 

Можно сказать, что сегод-
ня циркулируют «правну-
ки» вирусов, появившихся в 
1968 году. Разные поколения 
людей с ними уже встреча-
лись, и иммунная система у 
большинства взрослых будет 
готова к встрече с этим виру-
сом. Защитить людей от забо-
левания гриппом, снизить 
тяжесть заболевания у тех, 
кто не имел контакта с этим 
субтипом вирусов, или умень-
шить вероятность развития 
постгриппозных осложнений 
поможет вакцинация. В этом 
сезоне она направлена на 
выработку иммунитета имен-
но по отношению к данно-
му штамму вирусов – гриппа 
А(H3N2).

– Прививка от гриппа 
разрабатывается на осно-
вании рекомендаций ВоЗ, 
которые регулярно публику-
ют прогнозы о том, какой 
грипп ожидается в пред-
стоящем эпидсезоне. Но 
как часто ВоЗ ошибается в 
таких прогнозах?

– ВОЗ уделяет большое 
внимание профилактике 
гриппа, так как ежегодный 
экономический и социальный 
ущерб от этой инфекции в 
разных странах достаточно 
большой, не говоря об ущер-
бе от пандемии. 

Долгосрочные прогнозы 
составляются на основании 
анализа результатов работы 
Глобальной системы по кон-
тролю гриппа, которая охва-
тывает государства – члены 
ВОЗ на всех континентах 
планеты и позволяет анали-
зировать более 2000 ежегод-
но выделяемых вирусов. На 
основании такого глобаль-
ного анализа определяются 
актуальные штаммы вирусов 
гриппа и делаются рекомен-
дации по составу противо-
гриппозной вакцины отдель-
но для стран Северного и 
Южного полушарий. Этих 
рекомендаций придержива-
ются заводы-производители 
вакцин. 

Обычно вакцина для 
нашего Северного полуша-
рия содержит три актуаль-
ных штамма вируса. Но если 
после запуска процесса про-
изводства вакцины появляет-

ся какой-то новый вирус, то 
что-то изменить уже можно и 
не успеть. Такие случаи быва-
ют, но это скорее исключение 
из правил.

– В этом сезоне появи-
лась белорусская вакцина. 
Каковы ее плюсы? Есть ли 
минусы?

– Белорусская вакцина 
относится к субъединичным 
противогриппозным вакци-
нам и соответствует всем тре-

бованиям, предъявляемым к 
противогриппозным вакци-
нам.

– Наталия Васильевна, 
что вы ответите тем, кто не 
делает прививку от гриппа, 
объясняя это бесполезно-
стью вакцинации, потому 
что вирус постоянно мути-
рует?

– Думаю, тех, кто хоть раз 
перенес истинный грипп, не 
надо убеждать в пользе вак-
цинации – они сами пойдут 
на прививку и будут убеж-
дать окружающих в ее пользе. 

Почему необходимо еже-
годно вакцинироваться от 
гриппа? Дело в том, что уро-
вень антител, защищающих 
организм от инфицирования 
после перенесенного забо-
левания или вакцинации, 
постепенно снижается и к 
началу следующего сезона 
уже не может обеспечить 
профилактический эффект. 

Вакцинация позволяет 
иммунной системе челове-
ка подготовиться к встрече 
с вирусом гриппа. Поверьте, 
искренне жаль тех людей, 
которые в период проведения 
кампании вакцинации игно-
рировали предупреждения 
врачей, а в период подъема 
заболеваемости, когда вакци-
нироваться уже поздно, про-
сят  привить детей или их 
самих. 

Мне хотелось бы особо 
подчеркнуть необходимость 
вакцинации такой груп-
пы риска, как беременные. 
И вот почему. Родившегося 
ребенка до шести месяцев 
защищают от гриппа только 
материнские антитела, так 
как иммунная система ребен-
ка еще не может ответить на 
инфицирование. Поэтому, 
прививаясь, будущая мама 
защищает и своего малыша. 
Эффективность вакцинации 
подтверждается и нашими 
исследованиями: в прошед-
шем сезоне вирус гриппа был 
выявлен только в образцах, 
полученных от непривитых 
пациентов.

– Но полностью быть 
застрахованными от того, 
что не повторится сезон 
2009/10, когда на нас обру-
шился «свиной грипп», 
наверное, нельзя? 

– Тот сезон характери-

зовался распространением 
нового пандемического виру-
са гриппа. Безусловно, это 
сопровождалось повышенной 
заболеваемостью. Но этот 
субтип вируса продолжа-
ет циркулировать до насто-
ящего времени и перешел 
в разряд сезонных вирусов. 
Естественно, что количество 
лиц, не контактировавших 
с этим вирусом, постоянно 
уменьшается. Другими слова-

ми, выработался так называе-
мый коллективный иммуни-
тет, который сдерживает рас-
пространение этого вируса. 
Что касается вирусов гриппа 
А(H3N2) и В, то они тоже 
циркулировали постоянно.

– Так все-таки какой 
грипп ожидается в этом году 
в Беларуси? Когда прогнози-
руется пик заболеваемости?

– Нашим Национальным 
центром по гриппу на основа-
нии анализа эпидемической 
ситуации в стране за послед-
ние годы составлен прогноз 
на сезон 2016/17 годов. Мы 
ожидали в наступившем 
сезоне участия в эпидеми-
ческом процессе всех трех 
вариантов вирусов гриппа, 
что, собственно, характерно 
для эпидемических сезонов 
с середины 70-х годов про-
шлого столетия. Вместе с тем 
анализ текущей ситуации, 
складывающейся в странах 

дальнего и ближнего зару-
бежья, позволяет ожидать 
доминирования, по крайней 
мере на ранних стадиях про-
цесса, вирусов гриппа, ана-
логичных гонконгскому –  
A/Hong Kong/4801/2014 
(H3N2). 

Что касается пика респи-
раторной заболеваемости, то 
по результатам многолетних 
наблюдений свыше 76% подъ-
емов заболеваемости в стране 
приходится на вторую поло-
вину января – первую поло-
вину февраля.

– И последний вопрос. 
Наталия Васильевна, сей-
час появились лекарства 
от гриппа. Есть импорт-
ные, есть отечественные. 
Насколько они эффектив-
ны?

– В аптеках сегодня име-
ется большой ассортимент 
лекарственных средств, 
направленных на устране-
ние симптомов респиратор-
ных заболеваний. Но есть и  
специфические противогрип-
позные препараты. Сегодня 
это ингибиторы нейрамини-
дазы, активные как в отно-
шении вирусов гриппа А, 
так и в отношении вирусов 
гриппа В. В период пандемии 
2009 года белорусские ученые 
создали аналог импортного 
препарата. Нашей лаборато-
рии посчастливилось про-
водить его испытания в тот 
напряженный период. Рада 
сообщить, что оба препа-
рата проявили сравнимую 
активность. Исследования 
современных вирусов грип-
па, осуществляемые в рамках 
Глобальной сети наблюдения 
за гриппом, предусматрива-
ют обязательное определение 
чувствительности вирусов 
к этим препаратам. Такие 
исследования проводятся и в 
нашей стране, а результаты 
доводятся до врачей. 

Единственное, о чем мне 
хотелось бы предупредить: 
не спешите самостоятельно 
применять эти препараты. 
Принимайте их только по 
назначению врача. Это помо-
жет избежать бесконтроль-
ного и необоснованного их 
использования. Аналогичную 
гриппу симптоматику могут 
вызвать различные респира-
торные негриппозные виру-
сы и бактерии, в отношении 
которых данные лекарствен-
ные средства неэффективны.

Мария ЭЙСМОНТ.

Справочно
Последние пять лет в 

Беларуси не зафиксировано 
эпидемий гриппа. По сравне-
нию с 2010 годом заболевае-
мость уменьшилась в 52 раза!

ПАМЯТКА

Прикрывай нос и рот 
одноразовыми 
салфетками, когда 
кашляешь или чихаешь.

Регулярно мой руки  
с мылом.

Если у тебя симптомы, 
похожие на  симптомы 
гриппа, не приближайся  
к другим людям ближе, 
чем на 1 метр.

Избегай объятий, 
поцелуев и рукопожатий 
при встречах.

Немедленно выбрасывай 
использованные 
салфетки. 

Если у тебя симптомы, 
похожие на  симптомы 
гриппа, немедленно 
обратись к врачу.

Если у тебя симптомы, 
похожие на  симптомы 
гриппа, оставайся дома. 
Не ходи на работу,  
в школу, не посещай 
общественные места.

Не трогай глаза, нос или 
рот немытыми руками.

Как защитить себя и других от гриппа

Независимый  
«Разум» 

В кинотеатрах Минска демонстрируется фантастический 
детектив «Разум». Позже он будет показан и в областных городах. 

Сценаристом, режиссером, продюсером новой белорусской киноленты 
стал пока никому не известный молодой человек, юрист из Минска 

29-летний Евгений Куренчанин.  
Это его дебют в независимом белорусском кино. 

Мы попросили Евгения Куренчанина назвать пять причин,  
по которым стоит отложить все дела и срочно идти  

в кинотеатр на «Разум». 
1. Фильм снят  
в Беларуси и  

на белорусские деньги
– Бюджета у фильма прак-

тически не было, фильм снят 
на огромном энтузиазме. Зато 
было четкое планирование 
действий. Да, специального 
образования у меня нет, так 
что кино в каком-то смысле – 
авантюра с моей  стороны. Но 
я много читал, изучал, общал-
ся, долгое время готовился, 
консультировался, в общем, 

на площадку пришел не вна-
глую. Конечно, буду учиться. 
Не исключено – ВГИК, хотя 
бы летняя школа. Учиться 
надо постоянно. Однако ждать 
уже не мог: распирало жела-
ние снимать! Сначала мне обе-
щали финансовую поддержку 
спонсоры, но перед самым 
началом отказались. Я стоял 
перед выбором: бросить свою 
мечту или ввязаться в бой. Я 
посоветовался с командой – 
решили начинать. Сделал один 
звонок на «Беларусьфильм»: 
есть ли возможность получить 
что-нибудь из бюджета? Узнал, 
что нет, что у них долгосроч-
ное планирование. Но ждать 
времени не было!

2. Фильм дошел  
до широкого 

белорусского проката
– На кинофестивале 

«Лістапад» в Национальном 
конкурсе было заявлено, 
насколько я помню, 84 бело-
русских фильма. Но сколь-
ко из них увидит зритель? А 
наш «Разум» взяли в кинотеа-
тры! Прокатчикам понравил-
ся нечасто встречающийся в 
Беларуси жанр – фантастиче-
ский детектив. Собственно, 
какая главная идея фильма: 
если бы люди имели такую 

реальную возможность – пере-
давать мысли на расстоянии – 
наступила бы эра гармонии. 
Потому что каждый старал-
ся бы держать голову и душу 
в чистоте, боялся бы тайных 
черных намерений. В прокате 
сказали: «Что-то свежее».
3. В фильме снимались 

знаменитые актеры 
Купаловского театра

– Известные купалов-
цы – народный артист 
Николай  Кириченко, 

Павел  Харланчук-Южаков, 
Олег Гарбуз, Игорь  Петров 
– согласились сыграть в 
«Разуме». Возможно, их под-
купил мой наивный авантю-
ризм: давайте сделаем бело-
русское кино и все! Они 
работали без гонораров. «Ты 
сначала сделай дело», – ска-
зал мне по-отечески Николай 
Михайлович Кириченко. 
Собственно, все, не только 
купаловцы, со старта не полу-
чили еще и рубля. Оплата 
будет потом, когда, очень 
надеюсь, пойдет процент от 
проката. 

Николай Кириченко игра-
ет в фильме профессора 
Харди, самого умного и мудро-
го. У него настоящие научные 
монологи, очень трудные. Но 
Николай Михайлович рабо-
тает с одного-двух дублей – и 
готово. Вот что значит сила 
подготовки и талант. Для 
меня самого это была такая 
школа!.. И огромное удоволь-
ствие. Приоткрою секрет: 
Павел Харланчук говорит в 
нашем фильме по-белорусски. 
Это очень органично. Как у 
Паши может быть не орга-
нично? Да просто красиво! 
А главную роль исполняет 
молодой актер ТЮЗа Павел 
Лотарев. 

4. В фильме актриса 
по-настоящему дружит 

с волком
– Главная героиня, кото-

рую исполняет актриса мин-
ского ТЮЗа Елизавета Фалей, 
действительно подружилась с 
волком. Этого требовал сцена-
рий. И она так вошла в роль, 
что хищник только ее и под-
пускал (и хозяев, конечно)! На 
Браславщину к егерю, у кото-
рого в вольере живут волки, 
мы с Елизаветой приехали на 

несколько дней раньше, что-
бы она стала подкармливать 
животное и постепенно вошла с 
ним в контакт. Зритель сам уви-
дит, как рождается эта друж-
ба, как волк начинает доверять 
человеку. С Лизой у него – гар-
мония. А вот к парням волк 
относился настороженно.

5. Фильм снимали 
идейные люди

– Оператором филь-
ма работал Иван Маслюков. 
Он такие задачи помог мне 
решить, что вы!.. Ваня – идей-
ный, он мне сразу понравился, 
с ним можно иметь дело. Я 
очень признателен. Вообще, 
все на площадке были идей-
ными: надо – значит, надо. 
Помню первый съемочный 
день 30 мая. Меня вдруг охва-
тило такое волнение… Нет, я 
понимал, что дойду до побе-
ды. Но вдруг чувствую: внутри 
ступор. Тогда я объявил пере-
рыв на полчасика, прогулялся, 
настроился, взял себя в руки. 
Последний съемочный день 
был 14 августа.

Этот фильм был испыта-
нием: могу ли? Теперь знаю, 
что могу. Я решил: Год культу-
ры – мой год, знаковый. Я так 
для себя постановил. Сегодня 
уже думаю о втором фильме.

Елена МОЛОЧКО.

Кадр из фильма «Разум» – актеры  
Павел Харланчук-Южаков, Елизавета Фалей,  

Павел Агакарян,  
Николай Кириченко.

На дамашні тэлефон 
тэлефануюць маркетолагі

Перыядычна мне тэлефануюць на 
дамашні тэлефон супрацоўнікі нейкіх 
фірм і прапануюць купіць у іх то фільтр 
вады, то посуд… Але я нікому не давала 
свой нумар тэлефона і не жадаю, каб 
мне званілі невядомыя людзі. Куды можна 
паскардзіцца на гэтыя фірмы?

Валянціна БОХАН, Мінск.
– Гэта на самай справе хітрыкі сеткавых 

маркетолагаў, якія знаходзяць па даведніку 
тэлефоны грамадзян і прапануюць людзям, як 
правіла, альбо не вельмі якасны, альбо вельмі 
дарагі тавар. Лепш, безумоўна, нічога ў іх не 
купляць, а прэтэнзіі можаце прад’явіць толькі 
фірме, чые прадстаўнікі вас турбуюць.

Не змагу выплаціць  
крэдыт за тавар

Набыла ў крэдыт пральную машыну, 
але пазней зразумела, што зрабіла 

вялікую памылку, бо выплаціць крэдыт 
не змагу. Ці можна вярнуць пакупку ў 
магазін?

Алеся СУДЗІЛОВІЧ, Гродна.
– Можна вярнуць, але толькі пасля выплаты 

крэдыту.

Падушка  
мае непрыемны пах
Ці можна здаць назад у магазін 

пуховую падушку? Яна не падыходзіць па 
памеры і мае непрыемны пах.

Марына ПІНЧУК, Вілейскі раён.
– Можна.

Купіла нязручныя боты
Набыла боты, абула іх усяго адзін 

раз. Калодка аказалася нязручнай, на 
нагах з’явіліся мазалі… Ці можна 
вярнуць тавар у магазін?

Алена ГРАБОЎСКАЯ, Мінск.
– Можна на працягу 14 дзён.

Падрыхтаваў Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ДАВЕДАЧНАЕ БЮРО

На пытанні чытачоў адказвае старшыня 
Пухавіцкай раённай арганізацыі ГА 
“Беларускае таварыства абароны правоў 
спажыўцоў” Васіль ВАЛАСЮК

Чухайце 
патыліцу, 
панове, 

чухайце…
Затрыманнем трох аўтараў расійскага агенцтва 

REGNUM Мінск паслаў Маскве выразны сігнал, 
што наважыўся бараніць інфармацыйную прастору 
ад разбуральнай антыбеларускай прапаганды. 
Не выключана, што, калі кіраваныя Крамлём 
медыі ўзмоцняць удары па Беларусі, нашы ўлады 
скарыстаюць і цэнзурныя нажніцы супраць нейкіх 
перадач маскоўскіх тэлеканалаў (такія прэцэдэнты 
былі). На самы кепскі выпадак маецца рубільнік: 
можна адключыць агрэсіўныя каналы, заблакіраваць 
пэўныя сайты.

Так ці іначай, улады, відаць, асэнсавалі: на 
праявы інфармацыйнай вайны супраць Беларусі 
давядзецца рэагаваць. Але, па-першае, пры 
сучасных тэхналогіях нічога наглуха не заблакіруеш. 
Па-другое, такім чынам не вырашыш задачу 
мацавання нацыянальнай свядомасці.

Між тым яна – найважнейшая. І тут не дапамогуць 
ні арышты зацятых “русскомирцев”, ні фільтрацыя 
маскоўскага тэлевізійнага кантэнту. Тым болей што 
гэта справа рызыкоўная. Беларускія ўлады, гуляючы 
з Крамлём у інтэграцыю, нападпісвалі шмат папер 
пра адзіную інфармацыйную прастору. У выніку 
расійскія медыйныя плыні захліснулі Беларусь, а 
паспрабуй цяпер пастаў бар’ер – адразу ўзнімецца 
лямант пра парушэнне саюзных дамоўленасцяў і 
ўвогуле здраду. Вось вам і яшчэ адна пастка “братняй 
інтэграцыі” – інфармацыйная – у дадатак да 
наймацнейшай эканамічнай, вайскова-стратэгічнай 
залежнасці.

Акрамя таго, рубам паўстае пытанне: а чым 
расійскі медыйны кантэнт можна ўраўнаважыць ці 
замяніць?

Беларускае дзяржаўнае тэлебачанне атрымлівае 
ладную бюджэтную падкормку, але ж не ў каня 
корм. Бракуе драйву, крэатыву, вастрыні (калі 
не дадуць адмашку кагосьці “мачыць”). Адзін з 
улюбёных заняткаў “Клуба рэдактараў” на БТ – 
патаптацца па “Нашай Ніве”, якая паслядоўна вядзе 
лінію менавіта супраць імперскай пагрозы. На 
асобных ток-шоу аж зашкальвае канцэнтрацыя тых 
самых “русскомирцев” (хіба што трохі хітрэйшых у 
фармулёўках).

Між тым загрузла пытанне пра рэтрансляцыю 
ў нас украінскага тэлеканала, хоць прэзідэнты 
Лукашэнка і Парашэнка даўно пра гэта дамовіліся. 
Падобна на тое, што тутэйшыя чыноўнікі, для якіх 
“майдан” – страшнае слова, пабойваюцца, каб разам 
з украінскім кантэнтам не папёрла крамола. Вісіць 
у паветры і пытанне пра паказ нейкага з польскіх 
каналаў. Дарэчы, на месцы беларускіх улад дзеля 
процівагі расійскаму ТБ самым хуткім і танным 
спосабам было б спыніць пераслед “Белсата” ды 
запусціць яго ў кабельныя сеткі.

Але ж гэта на сёння – са сферы фантастыкі. 
Бо “Белсат” крытычны не толькі ў дачыненні 
да імперскай палітыкі Крамля, але і да палітыкі 
беларускага рэжыму. Гэта ж можна сказаць і пра ўсе 
нашы недзяржаўныя грамадска-палітычныя медыі. 
Вось у чым загваздка для ўлад: сапраўдныя, а не 
казённыя патрыёты для рэжыму дыскамфортныя, 
бо маюць сур’ёзныя прэтэнзіі і да той сістэмы, якую 
збудаваў тут Лукашэнка.

На добры лад сёння варта было б усяляк спрыяць 
развіццю недзяржаўных СМІ, што шчыруюць на ніве 
беларускасці. Калі браць шырэй, то трэба даваць 
прастору беларушчыне ва ўсіх галінах, заахвочваць 
яе прамоўтараў, спрыяць фарміраванню большага 
слою свядомых грамадзян. Наверсе распачалі так 
званую мяккую беларусізацыю, але яна кволая і 
непаслядоўная. А тым, хто выходзіць на вуліцы 
з бел-чырвона-белым сцягам, лепяць шалёныя 
штрафы. Гэты сцяг для служак рэжыму – сімвал 
апазіцыйнасці, пагрозы сістэме. Сістэма баіцца 
разняволіць беларушчыну, бо сталая, свядомая 
грамадзянская супольнасць сапраўды будзе здольная 
і на моцны пратэст супраць аўтарытарызму, 
непазбежна стане змагацца за дэмакратычныя 
перамены.

У выніку мы бачым, што страх страціць уладу 
мацнейшы, чым страх перад імперскай экспансіяй. 
Але ж сёння час выбіраць. Бо калі сюды прыйдзе 
імперыя, то яна не абмяжуецца рэпрэсіямі супраць 
патрыётаў, а і павычышчае з крэслаў цяперашнюю 
наменклатуру, каб пасадзіць туды болей кіраваных 
марыянетак. Так што падумайце, панове, 
але не толькі пра свой шкурны інтарэс, а і пра 
нацыянальны. Тут трэба добра пачухаць патыліцу…

Відавочна, што небяспека імперскай экспансіі 
вымагае і пэўных жорсткіх захадаў у галіне 
інфармацыйнай бяспекі. Каб Масква як мінімум 
атрымала званочак. Але будзе кепска, калі ўлада 
зробіць стаўку на звыклы рэпрэсіўна-цэнзурны 
арсенал (тым болей што гэта рэч двухбаковавострая). 
Важней пераступіць праз фобіі ў дачыненні да 
незалежнага грамадства, бо без яго развіцця не 
абароніш і незалежнасць Беларусі. Варта даць абсяг 
трэцяму сектару, недзяржаўным СМІ, вывесці з 
чорных спісаў музыкаў-незалежнікаў, падтрымаць 
сапраўды нацыянальную культуру, узняць статус 
беларускай мовы.

Іначай кажучы, трэба не толькі даваць адпор 
імперскаму нахабству, экспансіі “русского мира”, але 
і найперш будаваць моцны беларускі свет.

Аляксандр 
КЛАСКОЎСКІ – 
спецыяльна для 
«Народнай Волі»

Сенсацыяй выбухнула ў СМІ 
інфармацыя пра арышт трох гра-
мадзян Беларусі, аўтараў расійскага 
інтэрнэт-партала REGNUM.

Першым яшчэ 6 снежня ў сваім 
доме быў затрыманы 45-гадо-
вы школьны вартаўнік з Брэста 
Дзмітрый Алімкін. Ён выпускнік 
Акадэміі кіравання пры прэзідэнце 
Рэспублікі Беларусь.

Другі затрыманы – юрый 
Паўлавец – працаваў дацэнтам 
кафедры гуманітарных дысцыплін 

Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта 
інфарматыкі і радыёэлектронікі.

І нарэшце трэці затрыманы бела-
рус – прыхільнік “русского мира” 
Сяргей Шыпценка да 2010 года 
працаваў у Акадэміі кіравання пры 
прэзідэнце Беларусі, але быў зволь-
нены за супрацоўніцтва менавіта 
з расійскімі сайтамі “Иперия” 
і REGNUM. Шыпценка, якога 
арыштавалі 9 снежня, паспеў цынічна 
пракаментаваць у сацыяльных сетках 
затрыманне сваіх калег: “Соскучились 

по вежливым людям”.
Каб было зразумела, за што 

патрапілі пад крымінальны пераслед 
дадзеныя аўтары расійскага парта-
ла, можна прывесці некалькі цытат 
з іх шматлікіх артыкулаў. Адзін з 
арыштаваных, напрыклад, пісаў, 
што “беларуский язык” “никому не 
нужен, кроме обезумевшего недого-
сударства, стремящегося свернуть 
себе шею на Майдане по примеру 
соседей”. Называў нацыю беларусаў 
“выдуманной”. Другі сёлетні «Дзень 

вышыванкі”  ў Мінску параўноўваў з 
прымусовымі мерапрыемствамі часоў 
нямецкай акупацыі і папярэджваў: 
“Старшие поколения, привыкшие 
жить в великой стране, мыслить 
эпохами и глобальными проектами, 
уже лишили будущего, а молодежь с 
помощью пропаганды и промывания 
мозгов принуждают узреть во вздув-
шихся консервах светлую мечту. 
Дальше падать уже просто некуда. 
Или мы восстановим страну, воссое-
динимся и возродимся, или будем про-

кляты навеки, мучительно погибнем 
и станем назёмом”.

Дарэчы, шэф-рэдактар 
аналітычнай рэдакцыі REGNUM – 
яшчэ адзін выхадзец з Беларусі юрый 
Баранчык. У свой час Баранчык, 
кандыдат філасофскіх навук, быў 
супрацоўнікам Адміністрацыі 
прэзідэнта Беларусі, але пасля 2006 
года з’ехаў у Маскву, дзе ўвесь гэты 
час працуе на расійскіх сайтах 
“Империя” і REGNUM.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

РэБУС

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Рыгор СІТНІЦА:
«Скандалаў не будзе!»

14 снежня ў Мінск з’едуцца паўтысячы майстроў пэндзля з усіх куткоў краіны.  
Яны прыбудуць на чарговы, ХХІІ, з’езд Беларускага саюза мастакоў.

Напярэдадні мінулага з’езда саюз ліхаманіла ад скандалаў.
– А зараз скандалаў 

няма, – распавёў “Народнай 
Волі” цяперашні старшыня 
Саюза, вядомы графік Рыгор 
Сітніца. – Я за тры гады ўсіх 
памірыў, уціхамірыў, з усімі 
пасябраваў. Таму, спадзя-
юся, будзе звычайны з’езд 
– без высвятлення адносін, 
з абмеркаваннем творчых 
пытанняў.

– А хто яшчэ, акрамя 
вас, мае намер балатавацца 
на пасаду старшыні?

– Шчыра кажучы, пакуль 
нават і не ведаю.

– Перад мінулымі 
выбарамі вы казалі: “Калі 
нехта думае, што мне 
вельмі хочацца быць стар-
шынёй Саюза мастакоў, 
магу пабажыцца: не хочац-
ца!”

– Мне і зараз не вельмі 
хочацца. Але я не той чала-
век, які кідае гаспадарку. Тым 
больш ведаю, што магу яшчэ 
быць карысным калекты-
ву і шмат зрабіць. Таму не 
магу махнуць рукой і ска-
заць: “Разбірайцеся самі, а 
я пайшоў!” Да таго ж мяне 
падтрымліваюць многія 
аўтарытэтныя людзі, і я мушу 
да іх прыслухоўвацца.

– Як ацэньваеце свой 
сённяшні рэйтынг?

– Наіўна ацэньваюць як 
вельмі высокі (усміхаецца). 
Я прайшоў праз сходы ўсіх 
нашых арганізацыйных 
структ у р,  абласных 
арганізацый, і нідзе не пра-
гучала нейкіх значных заўваг 
у мой бок. І калі тры гады 
таму былі спрэс скандалы, то, 
шчыра кажучы, я атрымліваў 
папрокі не за сябе, а, як 
кажуць, за таго хлопца. 
Ніводны сход мне не выказаў 
недаверу. Нааадварот, 
дзякавалі.

– Адным з самых балю-
чых пытанняў для мастакоў 
была плата за майстэрні: у 
ацяпляльны сезон лічбы 

– мільённыя. Ці ёсць ней-
кае прынцыповае рашэнне 
гэтай праблемы?

– Ёсць спадзяванні на тое, 
што з лютага, калі ўступіць 
у сілу Кодэкс аб культуры, 
улады змогуць нам прынцы-
пова дапамагчы. А пакуль 
што дзеючае заканадаўства не 
дазваляе нейкіх радыкальных 
змен. Пакуль ідзе размова 
пра прынцыповыя зніжкі на 
тарыфы на цяпло.

– Некалькі гадоў таму вы 
абяцалі пабудаваць побач 
з цяперашнім Палацам 
мастацтва сучасны арт-
цэнтр. Калі не памылюся, 
быў нават добры інвестар...

– Я не абяцаў, гэта былі 
нашы з “Белгазпрамбанкам” 
мроі. Мы тады нават 
выставілі на абмеркаван-
не макет нашых мараў, але 
прынцыпова змянілася 
эканамічная сітуацыя ў 
краіне, і справа адклалася на 
няпэўны тэрмін. 

Сёлета мы падпісалі дамову, 
што ў Палацы мастацтва на  
тры гады будзе размешчана  
так званая “Парыжская шко-
ла” “Белгазпрамбанка”. Гэта 
таксама прынцыповы крок 
і да паляпшэння іміджу 
палаца. Ну і ўвогуле, калі 
вы заўважылі, за гэтыя тры 
гады мы прынцыпова палац 
змянілі, асабліва ўсярэдзіне. 
Паціху выйдзем і на фасад.

– Але ж папрокі наконт 
таго, што камерцыйныя 
выставы там адкрываюцца 
часцей за мастацкія, на ваш 
адрас ляцяць дагэтуль…

– У параўнанні з тым, што 
было, камерцыйных выстаў 
засталося вельмі мала. Можа, 
адна трэць – не болей. Проста 
людзі не ведаюць рэальнай 
сітуацыі. Мы ўвогуле прын-
цыпова павялічылі колькасць 
мастацкіх выстаў – і не толькі 
ў Палацы. Таму тыя, хто 
кажа, што ў нас адбываецца 
мала выстаў, не маюць рацыі.

– На мінулым з’ездзе 
адным з самых спрэчных 
пытанняў з’езда была коль-
касць дэлегатаў. Далёка не 
ўсе пагадзіліся з квотай 
“адзін дэлегат ад чатырох 
сябраў”, якую зацвердзіла 
Рада Саюза. І мастакі 
прагаласавалі за тое, каб на 
з’ездах прысутнічала роўна 
палова сябраў арганізацыі.

– Так і будзе! Але мне 
падаецца, што гэта ўсё ж 
было не зусім правільнае 
рашэнне, прынятае на тле 
таго скандальнага з’езда. Яно 
вымагае большых расходаў. 
Добра, што зараз нам з транс-
партам дапамагае ўлада...

– А дзе вы дэлегатаў 
з’езда ў Палацы мастацтва 
размесціце? Там жа на ўсіх 
месца не хопіць.

– Так, таму з’езд адбу-
дзецца ў Палацы прафсаюзаў 
– зноў жа, мы мусім заплаціць 
за арэнду памяшкання...

Марына КОКТЫШ.

Сенсацыйныя арышты

«Затрыманыя суб’екты не з’яўляюцца ні пакутнікамі 
 за свабоду слова, ні палітвязнямі»

РэАКЦЫЯ

Беларуская грамадзянская супольнасць 
падзялілася ў сваіх ацэнках адносна 
затрымання адэптаў “русского мира”. 
Многія лічаць гэтыя арышты справядлівымі 
і абгрунтаванымі, некаторыя (у тым ліку 
і актывістка кампаніі “Гавары праўду!” 
Таццяна Караткевіч) выступілі ў абарону 
затрыманых, лічачы, што парушаны іх правы 
на свабоду выказванняў.

Кіраўнік аналітычнага праекта Belarus 
Security Blog Андрэй Паротнікаў у сваім 
каментарыі, можна сказаць, падсумаваў 
спрэчку ў грамадстве:

– Затрымалі не прыхільнікаў саюза  
з Расіяй ці аматараў расійскага пісьменства. 
Затрымалі персанажаў, якія заклікалі  
да знішчэння беларускай дзяржавы.  
Можна па-рознаму ставіцца да існуючага 

парадку рэчаў у Беларусі, але факт 
заключаецца ў тым, што знішчэнне яе 
дзяржаўнасці суправаджалася б гібеллю 
дзясяткаў, а хутчэй за ўсё, сотняў тысяч  
нашых суайчыннікаў. “Русский мир” у 
абліччы сваіх адэптаў марыць не проста пра 
паглынанне беларускай дзяржавы, але і пра 
знішчэнне або выгнанне носьбітаў беларускай 
нацыянальнай самасвядомасці. Пачытайце, 

што яго маларазумныя прыхільнікі каляка-
юць у інтэрнэце. Гэта тое, што на Захадзе 
называюць “злачынствамі нянавісці”.

Такім чынам, затрыманыя суб’екты не 
з’яўляюцца ні пакутнікамі за свабоду сло-
ва, ні палітвязнямі. Палітычна і юрыдычна 
пазіцыя беларускіх улад бездакорная.

Ганна ГАНЧАРЫК.

ОФиЦиАЛЬНО

Следственным комитетом расследуются уголовные дела,  
возбужденные по ст.130 Уголовного кодекса Республики Беларусь 

Основанием для возбуждения 
уголовных дел послужили поступив-
шие из Министерства информации 
Республики Беларусь обращения 
о проведенных Республиканской 
экспертной комиссией по оцен-
ке информационной продукции на 
предмет наличия (отсутствия) в ней 
признаков проявления экстремизма 
экспертизах в отношении авторов 
статей, опубликованных на инфор-
мационных ресурсах REGNUM, 
«Лента.ру», «ЕАДЭЙЛИ», Николая 

Радова, Павла Юринцева и Аллы 
Бронь.

По заключениям комиссии, в 
действиях названных авторов усма-
триваются признаки преступле-
ния, предусмотренного статьей 130 
Уголовного кодекса Республики 
Беларусь (разжигание расовой, наци-
ональной, религиозной либо иной 
социальной вражды или розни). 

В результате проведенных след-
ственных действий было установле-
но, что за псевдонимом Алла Бронь 

скрывается Димитрий Алимкин, 
житель г.Бреста, работающий сторо-
жем в одном из учреждений обра-
зования города, а за псевдонимами 
Павел Юринцев и Николай Радов 
– Юрий Павловец, преподаватель 
БГУИР.

Также было установлено, что дан-
ные лица по указанию шеф-редактора 
ИА «Регнум» Юрия Баранчика, граж-
данина Республики Беларусь, прожи-
вающего постоянно в Москве, гото-
вили публикации за денежные возна-

граждения.
В связи с тем, что Ю.Павловец 

и Д.Алимкин действовали группой 
лиц по единому замыслу, в настоя-
щее время следствием рассматрива-
ется вопрос о соединении данных 
уголовных дел в одном производстве 
по ч.3 ст.130 Уголовного кодекса, 
санкция которой предусматривает 
лишение свободы на срок от 5 до 
12 лет.

В ходе проведенных обысков 
получены данные о причастности 

указанных лиц к противоправной 
деятельности и получении ими 
денежных вознаграждений за под-
готовку заказных публикаций от 
гражданина Республики Беларусь, 
постоянно проживающего в Москве. 

Следствие полагает, что основ-
ным мотивом их противоправной 
деятельности являлась материальная 
заинтересованность. 

Подозреваемые задержаны. К 
ним применена мера пресечения в 
виде заключения под стражу. 

ДАСЛОЎНА

Колькі іншаземцаў 
лечыцца ў Беларусі?
Міхаіл НЯДЗВЕцКІ, дырэктар кампаніі-аператара 

медыцынскага турызму “Дэнтур Плюс”:

– Паводле статыстыкі 
за 2015 год, медыцынскі 
турызм (афіцыйна гэта 
называецца «экспарт 
медыцынскіх паслуг») 
атрымаў выручку ў  
33,2 мільёна долараў 
пры 160.000 іншаземных 
пацыентах. Але, чэсна 
прызнаюся, да такой 
статыстыкі ў мяне 
вялізны недавер. 
Атрымліваецца, што 
ў сярэднім кожны 
іншаземец пакінуў у 
краіне за лячэнне крыху 
больш за 200 долараў. 
За такія грошы можна 
хіба што паставіць тры 
невялікія пломбы ці прайсці 
базавую дыягностыку.

Паводле нашага досведу 
магу сказаць, што сярэдні чэк 
за большасць медыцынскіх 
паслуг для іншаземцаў складае 
3000–3500 долараў. Але ёсць 
і асобныя віды паслуг, у якіх 
чэк – больш за 60.000 долараў.

Паводле той статыстыкі, 
якую мы маем, каля  
70 працэнтаў выручкі даюць 
сёння дзяржаўныя клінікі, 
астатнія 30 працэнтаў – 
прыватны рынак. Але я думаю, 
што ў рэальнасці лічба па 
прыватным рынку некалькі 
больш. 

probusiness.by

ФАКТ

Прадалі больш, чым купілі
За 11 месяцаў 2016 года беларусы прадалі банкам наяўнай і 

безнаяўнай валюты на 6,973 млрд долараў у эквіваленце. За той 
самы час набылі грамадзяне толькі 5,177 млрд долараў.

МУДРЫЕ МЫСЛи

Не бойся врагов –  
в худшем случае они  
могут тебя убить.

Не бойся друзей – в худшем 
случае они могут тебя 

предать.
Бойся равнодушных – они  
не убивают и не предают,  

но с их молчаливого согласия 
существуют на земле 

предательство и ложь.
Бруно ЯСЕНСКИ,  

польский писатель.

http://citaty.info/tema/predatelstvo


Жизнь футбольного клу-
ба «Ислочь» в минувшем 
первенстве была, как зебра: 
полоса черная – полоса белая. 
Дебютант высшей лиги заявил 
о себе не как робкий новичок 
и в итоге занял в турнирной 
таблице почетное 7-е место. 
Однако в бочке с медом не 
обошлось без ложки дегтя: 
игроки и представитель тре-
нерского штаба именно этой 
команды фигурировали в 
громком скандале, связанном 
с договорным матчем.

Но разговор с главным тре-
нером ФК «Ислочь» Виталием 
ЖуКоВСКИМ – не только 
об этом. Это история еще и о 
том, чего может при большом 
желании достичь целеустрем-
ленный человек…

– Вы рано закончили фут-
больную карьеру. Стечение 
обстоятельств?

– И достаточно неприят-
ное стечение обстоятельств. 
Моя футбольная карьера 
только начиналась, год я уже 
находился в основном соста-
ве борисовского БАТЭ, были 
неплохие перспективы. Но… 
Не сложилось. Помню, 30 дека-
бря 2002 года тренировались в 
крытом футбольном манеже, 
столкнулся с двумя футбо-
листами, которые упали мне 
на колено. Дальше – не очень 
удачная операция, нога начала 
отекать, и – прощай, футболь-
ная карьера! Поверьте, было 
очень обидно, потому что фут-
болом занимался практически 
с четырех лет, строил какие-то 
планы…

– Наверное, тяжело в 18 
лет оказаться, как говорят, 
вне игры?

– Конечно, но в то же 
время я понимал, что жизнь 
на этом не заканчивается 
и ее придется как-то пере-
страивать. Год сидел дома, в 
Михановичах, затем начал 
искать работу. Устроился в 
компанию, которая делала 
коробки для мороженого, но 
со временем понял, какой лов-
кий ход придумало руковод-
ство фирмы. Набирали людей, 
те работали пару месяцев на 
испытательном сроке и в ито-

ге получали копейки. Мол, 
не прошли испытание. Этих 
работников увольняли – наби-
рали новых. Получалась поч-
ти бесплатная рабочая сила. 
Естественно, я высказал все, 
что думал по этому поводу, 
где-то даже на повышенных 
тонах, и уже через месяц сно-
ва был безработным. После 
этого поехал искать счастья 
в Минск. Работа грузчиком 
в мебельном магазине, если 
откровенно, материального 
благополучия и душевного 
равновесия мне тоже не при-
несла. В 6.50 утра – электричка 
в город, вечером – домой. Жил 
от выходных до выходных. Но 
уже через пару месяцев друзья 
предложили работать на стро-
ительном рынке в «Уручье». 
И долго меня уговаривать не 
пришлось.

– На рынке знали, что вы 
– бывший футболист?

– Да там из продавцов 
можно было собрать не 
самую плохую команду 
высшей лиги! Как оказалось, 
многие игроки после травм 
или те, кто закончил карье-
ру, шли работать именно 

туда. Все-таки центральный 
рынок, вся страна приезжала 
закупать стройматериалы. 
И, если у человека была 
хотя бы небольшая 
п р е д п р и н и м а т е л ь с к а я 
жилка и мозги, то он себя 
неплохо чувствовал. Через 
некоторое время у меня 
появились первые более-менее 
нормальные деньги, открыли 
с одним парнем свою «точку». 
Позже начали расширять биз-
нес. Но, как говорят, сколько 
волка ни корми…

Я снова начал играть в 
футбол на любительском уров-
не, в родных Михановичах 
собрали неплохую коман-
ду. Два года подряд выигры-
вали Кубок и чемпионат 
Минского района. Но мне 
играть было сложно. Давала 
о себе знать старая травма, 
при моем весе 110 килограм-
мов нагрузка на колени была 
еще та. Старшие ребята сра-
зу сказали: «Не мучай себя, а 
то скоро станешь инвалидом. 
Лучше тренируй…» И, знаете, 
я с таким азартом окунулся 
в тренерскую работу! А уже 
в 2010 году меня заметили и 
пригласили главным тренером 
в любительскую команду 
“Ислочь” из Минского района.

– Солидный карьерный 
рост для 24-летнего парня…

– Рост был, хотя работал 
не за деньги – это точно. И 
первую тренерскую зарплату 
получил только три года 
назад, до этого получал только 
питание. Когда в стране начал-
ся кризис, пришлось прода-
вать «точки» на рынке, работы 
снова не стало. С ежедневни-
ком сидел в футбольном мане-
же, наблюдал за тренировками 
команд высшей лиги, что-то 
конспектировал. Один тренер 
мне тогда сказал: «Виталий, 
брось ты это дело. Тренером 
ты денег не заработаешь». Я 
посчитал иначе. И искрен-
не верил, что смогу чего-то 
достичь на тренерской рабо-
те. В скором времени после 
моего прихода в «Ислочь» 
команда стала победителем 
области, неплохо выступила в 
региональном Кубке страны… 
Решили попробовать себя на 
республиканском уровне, во 
второй лиге. Конечно, это все 
были только планы, но, пом-
нится, решил сделать такой 

ход. Объявил игрокам, что у 
нас начинается предсезонный 
сбор, обменял 100 долларов, 
заплатил за аренду раздева-
лок в парке Челюскинцев. Три 
раза в неделю тренировались 
в парке – бегали кроссы, дела-
ли какие-то силовые упраж-
нения…

В итоге мы заявились 
во вторую лигу, потом был, 
можно сказать, сенсацион-
ный выход в первую лигу. 
А дальше впервые в исто-
рии белорусского футбола 
«Ислочь», обыграв команды из 
Франции, Словакии, Боснии и 
Герцеговины, прошла отбо-
рочный раунд Кубка регионов 
УЕФА, а в финальном завоева-
ла бронзовые медали!

– Попадание в элитный 
дивизион в прошлом сезоне 
стало для вас неожиданно-
стью?

– Нет. Помню, когда мы 
играли еще в первой лиге, 
капитан команды Саша 
Холодинский подошел ко мне 
и говорит: «Есть предложения 
из высшей лиги, хотелось бы 
там поиграть». Я ему тогда 
пообещал: «Ты будешь играть 
в высшей лиге в составе 
«Ислочи»!» Так и получилось.

Мы хорошо стартовали, 
все старались. Но беда пришла 
откуда не ждали.

– В августе этого года 
пресс-служба МВД сообщила, 
что “представитель тренер-
ского штаба и игроки клу-
ба «Ислочь» подозреваются 
в  получении незаконно-
го вознаграждения в  сум-
ме 10 тысяч долларов США 
за  проведение «договорного» 
матча с  командой «Динамо-
Брест»…»

– Я вам честно скажу: ког-
да впервые об этом услышал, 
у меня слезы в глазах стоя-
ли. Силовики рассказывали о 
футболистах, которые сдавали 
матч, а мне плакать хотелось. 
Хотя сначала были сомнения, 
я понимал, что те могли и бле-
фовать. Пришел в клуб, начал 
разговаривать с «фигуранта-
ми» дела. И, знаете, реакция у 
людей была такая, как будто и 
на самом деле ничего не про-
изошло. Они были настолько 
уверены в своей безнаказан-
ности!.. Клялись мне всем, что 
у них есть, – родными и близ-
кими. Не каждый актер так 

сыграет на сцене, как играли 
они.

Но позже все подтверди-
лось. Я потерял лидеров, надо 
было строить новый коллек-
тив. Кстати, эти люди сами 
меня и просили, чтобы взял 
их в команду, и вот так они 
«отблагодарили» тренера за 
его доброту и понимание, за 
то, что дал шанс… Но у чело-
века ведь на лбу не написано, 
что он негодяй.

– Ваш бывший помощ-
ник в тренерском штабе 
Владимир Маковский, кото-
рый тоже принимал участие 
в договорном матче, позже 
так оправдывался: мол, «ввя-
зался в эту ситуацию из-за 
своей доброты».

– Ах, он такой добрый?! 
Это он по доброте душевной 
подставил людей, которые ему 
доверяли?! Сейчас можно мно-
го чего говорить. Подождите, 
сейчас журналистам еще 
столько расскажут «сказок 
Венского леса», что уши будут 
до колен. Сейчас у них основ-
ная задача – прикрыть одно 
место. Но предавать людей – 
это подло.

– Вы беседовали после 
этого с Маковским?

– Звонил один раз, но он 
не снял трубку. Обиделся, 
наверное, что я собрал пресс-
конференцию и назвал фами-
лии тех, кто участвовал в 
«договорняке». Конечно, 
на их взгляд, надо же было 
все скрыть. Но они не о клу-
бе думали, а о себе. Если бы 
эти ребята были честны, мы 
реально могли претендовать в 
сезоне даже на попадание в 
еврокубки. И, кстати, там фут-
болисты получили бы гораздо 
больше денег, чем им предло-
жили дельцы от футбола. Так 
что у него был шанс честно 
помочь всем – и команде, и 
ребятам.

– С одной стороны, вам 
нужно радоваться, что дебю-
тант так удачно выступил в 
чемпионате, с другой – есть 
повод и для печальных раз-
мышлений. Больше радости 
или горести?

– Мне кажется, что та 
скандальная ситуация, в 
которую мы попали, рано или 
поздно, но все равно должна 
была произойти в белорус-
ском футболе. Это как в рулет-
ке, но стрелка, увы, показала 
на нас. Пострадала команда, 
дисциплинарный комитет 
Белорусской федерации фут-
бола принял решение снять с 
«Ислочи» в следующем сезоне 
7 очков. Кстати, я не понимаю, 
почему наказали клуб, тогда 
как фигуранты дела еще и не 
наказаны, а один из них даже 
отсудил у клуба 53 миллиона 
неденоминированных рублей.

Впрочем, будем считать, 
что это уже история. В про-
шедшем сезоне мы продела-
ли большую работу и сейчас 
думаем о будущем. Хотя лично 
у меня нет ощущения кайфа от 
того, что удалось сделать. Но 
я еще молодой тренер, кайфо-
вать будем на пенсии…

Алесь СИВЫЙ.

13 снежня 2016 ã.
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Тел.: 8-025-961-11-87 (Life), 8-033-661-11-87 (МТС), 8-044-761-11-87

ИП Лахаданов В.М. УНП 192680247 Свидетельство от 21.07.2016.

Заснавальнiк i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

ОТКРОВЕННЫЙ РАЗГОВОР

Выбираем подарки на Новый Год!

Виталий ЖУКОВСКиЙ:

«У человека на лбу не написано, 
что он негодяй…»

Главный тренер одной из самых скандальных футбольных команд прошедшего чемпионата рассказал 
«Народной Воле» о своем тернистом жизненном пути, о любви к футболу, о чести и предательстве.

МАЗАІКА

Па пяцьсот!
Найлепшыя бамбардзіры 
футбольнага чэмпіянату 

Беларусі-2016 Віталь Радзівонаў  
і Міхаіл Гардзяйчук атрымалі 

грашовыя ўзнагароды.
Абодвум ігракам далі па 1000 беларускіх 

рублёў (каля 500 долараў), інфармуе Tribuna.
com.

Радзівонаў (на фота) і Гардзяйчук забілі 
па 15 мячоў.

Прыехалі!
Старшы трэнер мужчынскай  
зборнай Беларусі па біятлоне  
Аляксандр Сыман папрасіў 

прабачэння ў балельшчыкаў.
Нагодай стаў інцыдэнт на эстафеце ў 

мінулую нядзелю на этапе Кубка свету ў сла-
венскай Паклюцы.

Паводле слоў Сымана, каманда прэтэн-
давала на сур’ёзныя вынікі. «Першым на 
дыстанцыю накіраваўся Сяргей Бачарнікаў. 

Але на першым крузе Сяргей паваліўся з-за 
стромкага спуску і пашкодзіў вінтоўку. На 
агнявым рубяжы яму выдалі запасную. На 
двух агнявых рубяжах Бачарнікаў зрабіў па 
тры промахі, а гэта штрафныя кругі і час. У 
выніку камандзе прыйшлося спыніць гонку. 
Вядома ж, хацелася б папрасіць прабачэння 
ў заўзятараў, што так выйшла», – цытуе 
словы Сымана сайт Беларускай федэрацыі 
біятлона.

Пераможцам эстафеты стала зборная 
Францыі, серабро заваявала расійская каман-
да, а бронзу – каманда Германіі.

Бронзавы заплыў
Беларус Павел Санковіч  

атрымаў бронзавы медаль  
на чэмпіянаце свету па плаванні  

ў 25-метровым басейне, які 
праходзіць у канадскім Віндзары.

Санковіч стаў трэццім на дыстанцыі 
50 метраў на спіне, паказаўшы вынік 23,03 
секунды. Золата дасталася японцу юніа 
Кога, серабро – французу Жэрамі Стравю.

З-ПАД ПЯРА

Дбаючы пра культуру мовы
Надоечы Зміцер Санько 

выпусціў у выдавецтве 
“Тэхналогія” сваю новую кніжку 
“А як па-беларуску? Прыказкі, 
прымаўкі, фраземы”. У ёй 
змешчаны найбольш пашыраныя 
расійскія выслоўі і іх беларускія 
адпаведнікі. Там чытач знойдзе 
беларускія адпаведнікі такіх 
выразаў, як “язык мой – враг 
мой”, “видит око, да зуб неймет”, 
“в ногах правды нет”, “седина в 
бороду – бес в ребро”, “человек 
предполагает, а Господь распола-
гает”, “насильно мил не будешь”, 

“не все коту масленица”, “лучше 
синица в руках, чем журавль в 
небе” ды многіх іншых.

Як адзначана ў анатацыі, 
рыхтуючы гэтае выданне, аўтар 
меў на мэце паказаць хараство, 
адметнасць і багацце роднай 
мовы ў галіне выслоўяў. Яно 
адрасуецца ўсім, хто імкнецца 
да чысціні сваёй гаворкі, да 
вобразнасці і трапнасці ў 
штодзённым маўленні. Асабліва 
спатрэбіцца кніга школьнікам, 
студэнтам і настаўнікам 
беларускай мовы і літаратуры.

Адначасова з названай 
кніжкай у выдавецтве пабачылі 
свет яшчэ два выданні на гэтую 
тэму: двухбаковая лістоўка, 
якая таксама называецца “А 
як па-беларуску?”, і маленькая 
брашура кішэннага фармату 
“125 папулярных выслоўяў. 
Падарожны даведнічак”. Усе 
яны каляровыя, надрукаваны 
на якаснай паперы, прадаюцца 
па невысокім кошце. Пытайцеся 
ў крамах кнігагандлёвага 
таварыства “Белкніга”.

Ігар КРАЎЦЭВІЧ.

КАДРЫ

Віктар Ганчарэнка пайшоў на павышэнне
Учора беларускі футбольны спецыяліст узначаліў маскоўскі цСКА.

Да апошняга часу ён 
трэніраваў “Уфу”, але настаўнік 
армейскага клуба леанід 
Слуцкі яшчэ на мінулым тыдні 
аб’явіў ігракам, што новым 
галоўным трэнерам каманды 

стане Віктар Ганчарэнка.
Учора стала афіцыйна вядо-

ма, што Ганчарэнка ўзначаліў 
ЦСКА, і гэта відавочны пра-
грэс у кар’еры беларускага 
спецыяліста, якога, да слова, не 

так даўно прызналі ў Беларусі 
“Трэнерам года”.

Тэрмін працоўнага пагад-
нення беларускага спецыяліста 
разлічаны на 2 гады з опцыяй 
яго працягу.
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